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REDAKSIONEEL 

Hoewel de geleerden het niet helemaal eens zijn ofhet nu nummer 25 of26 is, willen 
wij toch niet langer wachten met het doen uitgaan van onze hartelijke felicitaties aan 
NOOR, die al aan zoveel nummers haar energieke bijdragen heeft geleverd. Noor, be
dankt, wij hopen dat we voorlopig nog op je medewerking mogen rekenen!!! 

Dan over tot de orde van de dag (maand). In nummer 82 vindt U een nieuwe afleve
ring uit de interview reeks. Dit keer werd Har Costijn onder handen genomen. Zijn 
wellicht verrassende uitspraken vindt U vanafpag. 4 opgetekend door Noor en Bert. 
Hiernaast een 'ode' aan dhr. Frielink. Hij kreeg 20 oktober j.I. een eredoctoraat aange
boden van de VU. Willem Bouman en Mic van Wijk doen relaas van een poging enige 
licht te werpen op de kosten- en projektbeheersing van de nieuwbouw van het 
AMCA. Hans Oostendorp laat U kennis nemen van de ontwikkelingen rond de (be
ruchte) Twee Fasen struktuur. Deze twee artikelen bevinden zich op de pag. 8 tim l3. 
Eindelijk na twee jaar komt er een verslag uit van de studiereis naar IJsland. Bert doet 
verslag van het vers1ag op pag. 16. Ook Rob de Klerk heeft gereisd. In opdracht van 
Intermediair bracht hij bezoek aan de VS, alwaar hij enige gesprekken voerde met 
grootheden uit de economische wereld. Op pag. 26 een inleiding op de binnenkort in 
Intermediair te verwachten artikelen. Wim Swaan hoefde niet te reizen om met Zuid
Afrika geconfronteerd te worden. Een mogelijk gast-docentschap van de zuidafrikaan-
se Prof. Nel, doet op de interfaculteit Actuariaat & Econometrie de nodige stof op
waaien. Zie pag. 23. Wegens een overvloed aan kopij kunnen wij U nu pas van de 
eerste he 1ft van een verslag van een leeronderzoek, van de vakgroep Verkeer en Ver
voer, in en rond de Amsterdamse haven laten genieten. Op pag. 19 deell, - volgende 
maand deel 2. 

Het redaktioneel overlezend gel oven wij dat we U aardig wat hebben te bieden in 
nummer 82. Erop vertrouwend dat U een paar aangename leesuurtjes zult genieten, 
groeten wij U. 

INHOUD 

pag. 3: Eredoktoraat Prof. Frielink, Hans Soons 
pag. 4: Interview Har Cosijn, Noor en Bert 
pag. 8: AMC, Mic van Wijk en Willem Bouman 
pag.12: Twee-fasenstruktuur, H. Oostendorp 
pag.1S: Ekonoor 

Rektit1katie J. T. de Mare. 

Geachte Redaktie 

Mijne heren, 

pag. 16: 
pag. 19: 
pag.23: 
pag.26: 
pag.27: 

Tot nummer 83, • 
de Redaktie 

IJslandreis, Bert Brunninkhuis 
Verkeer & Vervoer, P. Beemsterboer 
Zuid-Afrika, Wim Swaan 
Drie ekonomen, Rob de Klerk 
RonduitdeRaad, Coen Teulings 

Weliswaar zijn de verwachtingen tav mijn carriere hoog gespannen, desondanks is het wat pre
matuur mij nu reeds de titel professor op te spelden. Op de voorplaat van Rostra 81 werd nl een 
citaat van mij abusievelijk ene professor de Mare toegedicht. Dit is des te meer verwarrend daar 
er inderdaad een professor de Mare bestaat. . 
Er op rekenend dat U een en ander recht zult zetten teken ik hoogachtend, 

].T. de Mare 



l'ltf) I~. 
Woensdag 20 oktober 1880 ging de Vrije Universiteit (VU) 

in Amsterdam officieel van start. 

De opening werd verricht door de eersterector magnificus 

van de VU met het uitspreken van een rede in de Nieuwe 

Kerk aan de Dam in Amsterdam. Deze eerste rector magni

ficus was de vermaarde A,R.P. politicus Abraham Kuyper, 

die ook een van de initiatiefnemers tot de oprichting was. 

Maandag 20.oktober 1980 was deze gebeurtenis een eeuw 

verleden tijd. 

Voor de P.T.T. was dit reden voorde uit g ifte van een 

postzegel met een beeltenis van Abraham Kuyper. 

Voor het College van Dekanen van de VU was dit reden voor 

het toekennen van een aantal eredoctoraten. Een van deze 

eredoctoren was Prof. A.B. Frielink, buitengewoon hoog

leraar aan onze faculteit. 

Dhr. Frielink werd 19 novem
ber 1917 geboren. 
Een bescheiden greep uit 
z~n aktiviteiten: 
Na zijn H.B.S.-A examen werd 
hij assistent-accountant bij 
een accountantskantoor. 
In 1948 behaalde hij het 
accountantsdiploma Nederlands 
Instituut van Accountants. 
Werd, en is vennoot van het 
accountantskantoor Van Dien 
+ Co (de Nederiandse Bank 
verzocht hem persoonlijk 
haar jaarstukken voor zijn 
rekening te nemen). 
Hij is lid, gedurende een 
aantal jaren vice-voorzitter, 
van het Onderwijsbureau en 
Examenbureau van het Neder
lands Instituut van Regis
teraccountants (NIvRA). 
Mede-oprichter van de Stich
ting Studiecentrum voor 
administratieve automati
sering (thans 'Studiecentrum 
Novi'). 
Lid van de commissie Infor
matica van de Sectie Wis
kunde van de Academische 
Raad, later: van de Sectie 
Informatica van die Raad. 
Lid-deskundige van de Cen
trale Commissie voor de be
jaardenoorden. 
Lid van de Bibliotheekraad. 
Voorzitter van de Commissie 
van advies inzake reken- en 
informatieverwerkende appa~ 
ratuur wetenschappelijk on
derwijs en -onderzoek (CRIVA). 

Lid van de P.T.T.-Raad. 
Lid van de Centrale Commissie 
voor de Statistiek. 
Door dit allss is hij zeer 
nauw betrokken geweest bij 
de tot stand koming van de 
beroepsregels voor het ac
countantsberoep. 
Onderwerpen als de openbare 
accountant als vertrouwens
man in het maatschappelijk 
verkeer en het vraagstuk van 
de privacy in relatie met de 
automatische informatie-ver
werking hebben steeds zijn 
belangste lling gehad. 

Op onze faculteit is dhr. 
Frielink buitengewoon hoog
leraar in de administr~tieve 
organisatie en de controle
leer, en bovendien in de 
methodologie van de automa
tische informatie verwerking. 

Dhr. Frielink kreeg het ere
doctoraat in de economische 
wetenschappen volgens de om
schrijving van het College 
van Decanen lOp grond van het 
feit dat hij, zonder univer
sitaire opleiding, op een 
breed scala van deelgebieden 
van de accountanoy, zoals 
.inf orma ti ca, vers lag geving, 
administratieve organisati~ 
en accountantscontrole, een 
aantal originele en invloed
rijke publikaties van weten
schappelijk gehalte heeft 
voortgebracht. Van deze pu
blikaties is een aantal in 
andere talen vertaald. Daar
na:ast zijn zijn maatschappe
lijke verdiensten, met name 
voor het accountantsberoep, 
z owel intern en extern, 
groot' • 

H.S. 

Bij deze wil de redaktie 
zich volle dig scharen achter 
de beslissing van het College 
van Decanen van de VU, en 
dhr. Frielink gelukwensen 
met het toekennen van het 
eredoctoraat o 



"Ik wil nog een ding kwijt. En dat is m:..jn ontzettende 

ergernis over het feit, dat aan deze fakulteit mensen 

dubbele banen hebben. En dan bedoel ik niet een kommis

sariaat of SER-lidmaats chap , maar betaalde nevenfunkties 

die ook door anderen gedaan kunnen worden. Zoals bijvoor

beeld lesgeven op avondscholen of aan het Nivra, en dat 

naast de full-time funktie hier. Vooral, omdat je prak

tisch zeker weet, dat het voor een deel gebeurt in de 

tijd van de baas, de universi t eit dus". 

Aan het woord is Har Cosijn 
(47), die hier de f u.nk -
tie 'hoofd van het f akul
teitsbureau ' bekleedt. 
De funktie: een belang 
rijke, zo bleek tijdens 
het gesprek. 
De man: een vlotte prater, 
ooit in de reklame ge zeten 
en dat is blijven hangen. 

Tien jaar r,eleden ambte
naar geworden, maar zoals 
zovulen wil hij zich niet 
zo voelen. Heef t uitge
srroken meninr,en over be
stuur en wetenschappelijke 
staf. 
Vindt o.a. dat hier, veel 
meer dan in het bedrijfs
leven. hand en boven hoof
d en woru en gehouden. 
Gaat daar d wars tegenin, 
wil zic h nie t konformeren. 
Zit ti jd e n s he t gesprek 
o p he t p ntj e van z ijn 
s t oel , pra at dru k en snel, 
g esti kuleert veel, kij k t 
ons v oortduren d aan. 
Ze g t : " Een ",fwach tende 
h ouding li g t me nie t", 
k o mt ook zeke r van zich
zelf over. 

Hi j werk t h i e r al ong e
v ee r anderhalf jaar, en 
~l ijkt in veerti g uur per 
we ek veel t e doen: 
" Wat ik h i e r d oe? Hoofd 
v an h e t fakulte its bureau, 
a d v iseur van het bestuur, 
punt uit. Dan weet je na
t u rlijk nog niks, dat is 
zoo Eh •• tja, wat doe ik? 
Moeilij k te zeggen". 

Staat op, pakt zijn funk 
ti e -omschrijvinb uit de 
kast en leest die razend
s n e l en soms bijna onver
staan baar voor. 
-"i e pi :< ken enkele b " lanr;
rijke punten eruit. 

Cosijn is adviseur van bet 
bestuur en vervu lt zodoen
de een belangrijke, zelfs 
machtgevende funktie. Hij 
woont alle bestuursverga
deringen bij en kan daar
~ij de informatie, die hij 
het bestuur verschaft, 
zeven: "Ik kan zelf beslis 
sen welke gegevens ik ver
strek en welke niet. 

Ja, het kan dan zo zlJn, 
dat het bestuur gewoon mijn 
advies overneemt. 
Kan gevaarlijk zijn, ja. 
Ik vind het reuzeleuk, daar 
gaat 't niet om, maar het 
kan de manipuleerderige 
kan t opgaan". 

De vergaderingen van de 
fakulteitsraad worden door 
hem v60rbereid en bijge
woond. Dat laatste weer in 

" •• HET PRAKTISCH AFWEZIG 
ZIJN VAN BELEID BIJ HET 
C.v.B .. " 

de r ol van adviseur van 
het bestuur. Wat hij dan 
doet? "Erbij zittl?n en m'n 
mond houden . Omdat je ~~:~ 
nie t s anders behoort te 
doen dan er te zitten en 
jouw bestuur te steunen. 
Kijk, in de Raad moet ik 
mijn mond houden, als ik 
wat t e zeggen heb doe ik 
dat in het bestuur. Gaat 
het in de Raad fout, dan 
kan ik pas in de volgende 
bestuursvergadering ont
zettend boos worden". 

• 

• 
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Cosijri moet er tevens v~~r 
zorgdragen, dat de beslui 
ten, door de fakulteitsraad 
genomen, op adequate wl Jze 
worden uitgevoerd en dat 
de notulen tot stand komen 
(" ik hoef ze gelukkig niet 
zelf te schri jven") . 

Hij doet nog veelmeer, 
z ake n die niet in de funk -
tiebeschrijving staan, doch 
onontbeerlijk zijn v~~r het 
goed funktioneren ener hoofd 
fakulteitsbureau: "Ik pro
beer zoveel mogelijk ver
gaderingen bij te wonen, 
zowel die van verschi l len
de kommissies, zoals de 
wetenschapskommissie, als 
die van de vakgroepen. 
Jammer aIleen , dat ze bij 
na allemaal op maandag 
zijn" . 

Overal in de keuken kij 
ken, met als gevolg, dat 
Cosijn waarschijnlijk de 
best geinformeerde man op 
deze fakul tei t is: "Ja, 
als je aIle mogelijke moei 
te doet om informatie te 
krijgen, dan w~~ t je veel 
en daarom heb je macht , 
o f beinvloedi ngsmogeli j k
heid, laat ik 't li ever 
zo no emen . 
En ja, formeel liggen de 
zaken heel anders dan in
formeel. 
Ik k ri jg opdracht van het 
bestuur , Dok zo leuk, sta 
ik hier en vraag , of 
het bestuur me nog wat op 
t e dragen heeft. Maar ik 
doe een heleboel dingen 
zelfstandig . 
Ook moet ik het bestuur 
' a mbte lijk ondersteunen' . 
Ja, en wat is dat? \~'aar 

zit je te ondersteunen en 
wanneer zit je te sturen?" . 

Ook kontakten onderhouden 
met het i,iaagd enhuis (Col 
lege van Best~ur en de 
Centrale Diensten) beho ort 
tot zijn taak, hij moet er 
regelmatig heen om over
leg te voeren . Vertelt 
'off the record' van zijn 
laatste bezoek, met onze 
dekaan Venekamp, aan Cam
me lbeeck, voorzitter van 
het universiteitsbestuur . 

Heeft over datzelfde CvB 
een uitgesproken mening : 
"Ik vind overigens , dat 
d e UvA slecht bestuurd 
wordt . Waarom ik dat vind ? 

Nou, dat kan je toelichten 
aan het feit, dat beleid 
bij het CvB praktisch af 
wezig is . Het voert een 
beetje een wisselvallige 
koers, ad ~oc -beleid, geen 
visie . 
En het CvB moet niet, om 
een Wiegel term te gebrui 
ken,hollend en buitelend 
o~er straat rollen . 

En ook de universi teits 
raad voert weinig beleid. 
Wat er gebeurt komt voor
namelijk op rekening van 
studentleden , die zijn het 
best ge1nformeerd . Dat is 
in de fakulteitsraad ook 
zo, jail . 

" HEERLIJK , HOE MOEILIJKER 
lETS IS, HOE MINDER VRAGEN 
JE ER OVER KRIJGT" 

Een op deze fakulteit mach -
tig man aan het woord, die , 
als hij dat wil, de touw
tjes in hand en kan hebben . 
Ambitieus? 
"Ne'e hoor, hi erv oor werkte 
ik als hoord van het onder
wijsbureau bij gen eeskund e 
en ik ben er niet in sala
ris op vooruit gegaan. 
i~aar hier bij ekonomie is 
mijn beleidsterrein veel 
breder , dus eigenlijk ben 
ik weI ambitieus, je hebt 
gelijk . 
Bij geneeskunde ben ik 
ook wegg egaan , omaat ik de 
houding van veel medici 
noga l verv e lend vond. 
Iedeie niet - medicus is een 
nul, wordt met de nek aan
gekeken. 

Of ik iets gestudeerd heb ? 
Ja, ik ben tien jaar gele
d e n met re chten begonnen . 

Ik werd toen ambtenaar en 
kre eg zo veel tijd , dat 
ik gelijk maar ben gaan 
studeren . Dacht eerst aan 
ekonomie, maar dat leek ITe 
te wiskund ig . 
Ach man, hou toch op, met 
mijn ouderwetse HBS - b kan 
ik die mod erne wiskunde 
toch niet behappen. 

Weet je hoe dat vroeger 
ging? Ik zakte voor m'n 
examen met aIle exakte 
vakken onvoldoende, de 
tweede keer slaagde ik met 
hulp van l eraren, vee l 
uit het hoofd leren en wat 
schoppen onder tafel tij
dens het monde ling . Nu 
wordt veel meer inzicht 
getoetst . 
Nee hoor, rechten is dan 
minder moeilijk, kost niet 
veel ins panning en is boven
dien erg leuk. Zou later 
in mijn vrije tijd mis 
schien bij een rechtswinkel 
willen helpe"l" . 

Heeft ooit ook nog de wens 
geko es terd burge~eester op 
het platteland te worden . 
Maar is g ebakk en aan Am 
sterda~ en bovendien is de 
rol van burg emeester ve r 
anderd . Volgens Cos i j n moet 
een burgemeester boven de 
politieke partijen staan: 
"Als die sollici tatiebrie f 
ook naar de betreffende 
kamerfraktie moet, ~i k ik, 
hoest ik en spuug ik even 
en dan hoeft 't voor mij 
niet meer" . 

Is op h e t moment l inks van 
si gnatuur, dat is weI anders 
geweest: 
"Ik h eb al tijd een anti
cyclische politieke keuze 
gel:.ad . Van huis uit KVP, 
toen ik in het bedrijfs 
l even za t stemde ik VVD en 
nu is het uiteindelij k links . 
Heb weI altijd gestemd op 
de verkeerd e partij, want 
juist die partij verloor 
dan net . 

Pais? Jisschien best een 
goede ekonoom, hoor, kan 
ik niet beoordelen, maar 
een hele slechte onderwijs 
minister . I s niet inhou
delijk bezig" . 

Cosijn heeft zijn vorige 
funktie s telkens maar vijf 
jaar bekleed . Is hier nu 
bijna twee jaar . Gaa t hij 
over drie jaar weg? 

5 
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" l k bli ~:: zolane ik !'et 
le~k vind . Het is hier best 
ui t te :lO ,,,den , vooral als ik 
d u verunderi ag en in de struk 
tUUL' mee mag maken . 
Ja , ik vind, dat de studen
ten te weini g invloed heb
ben, aIleen weet ik niet , 
hoe je dat kunt verbeteren . 
Meedoen aan het bcsturcn 
kost veel t ijd , je krijgt 
dan e en soort vrijnestel
den en je zit er niet meer 
als student, maar als halve 
o f hele bestuurder zonder 
opleiding, waardoor j e ook 
n iet meer de achterban re 
presenteert". 

NIJI .. -
I)IJIII .. I (;I~lnlnl~11S 

We ~o~en op het onderwerp 
olluerzoek aan deze ;'aku l
co i t . 
d.et on l angs verschenen rap 
port van de ko~miBsie weten
schapsbeoe : ening lieii t er 
niet om : er wordt n iet be 
paalu overvlo ~di~ veel on
derzoek verricht aan onze 
::aku lteit en er zijn zel f s 
eYl;,ele notoire nul - publi 
ce erders . 
" Ja , een tijd e;eleden, en 
nu ~ord ik cynisch , wilde 
rnp~ het onderzoek sti ~u
l eren door er meer g eld 
,~ 1,e stoppen. DaL ~ eeft 

d~s nie i, ~eholpen, er wor 
ben niet meer verzoeken 
inged iufld om v a n het CvB 
ge l d t e krijpen v~~r onder
zoe~s~rojekten . Er i s hi er 
eeII s t erka onder ... i tputting 
van ?et krediet . Ec h t een 
sc ,lanci c ! 

Ja , nat urli j k moe t je d e 
n u l- pu b licee d e I's aan pak
ken . Da t zou heel si mpel 
mo e ten gaan: je stuurt een 
manende brief en voeren ze 
da .og niets uit , dan voIgt 
ontslag of ze ~orden niet 
bev orderd . 
En weet j e wat het is, 
h i e r wordt iemand praktiseh 
al ti jd aanges t eld met uit 
I!. i e ht op vaste dienst . 
Bi j ommige andere f aku l 
tei t en word je a ang esteld 
voor een peri ode van vier 
jaar om te promoveren en 
daarna liC je er uit. De 
vaste staf is daar erp, klein . 

Zeker , verantwoording van 
de tijdsbes t eding is ook 
hard nodig. Nee, geen prik
k lok, dat llelpt niet . Zit
ten ze h i er aehter hun 
bureau niets te d0en . Of 
ze z ij n , zoals iK al zei , 
met hun nevenfunkties 
bez i c;" . 

Een belangrijke rol hee r t 
Cosijn vervuld bij de re 
cente vakat~rebeheersende 
maatrec elen . Er is in 
het bestuur een model op 
gesteld met behulp waarvan 
de 'ideale' bezetting per 
vakgroep te berekenen is. 
Oo k hi er weer een k l ein 
teKen van macl':t : 
" De berekening is zo inge
wikke l d , niemand s napt er 
meer iets van . Ueerlijk , 
hoe moei li jker iets is, hoe 
eerder iedereen z eet ; dat 
' t goed is, kri jg je er ook 
g een vracen me er over" , 

De 'ideale' bezetting komt 
op het vo l gende neer : op 
basis van de onderwijslas t 
wo r dt be r ekend hoe de ver
de ling van de bezetting 
over de vakgroepen zou moe
ten zijn , 
De ' ideale' bezetting is 
dan 100%. 
De hui dige situatie is verre 
van i deaal : bij vakgroepen 
als mikr o en bedrijfs is 
de bezetting slechts 94% , 
ISMOG daarenteg en is over 
bezet: 182%. 

Ontstaan er vakatures, dan 
probeert men die op zo ' n 
manier op te vul l en , dat 
er in iedere vakgroep uit 
eindelijk de 'ideale' be 
zetting zov eel moge l ijk 
Vlordt berei k t . 
En daar zit nu jui st tie 
mo e ilij kheid : "Je hebt t e 
aken me t al die me n sen in 

vaste di enst, die n i et we g 
gaan . In sommi g e vakgroe
pen kan je zo j 4ren waehten 
op vakatures ", 

Of de kandidaat sassis t en
ten er e erde r ui t gaan ~ 

" Ne e , in principe is dat 
n iet zo o He t CvB , wa ar al 
d ie vakatures enzo naar 
toe gaan , ·. orgt e r voor , dat 
de kandidaatsassistenten 
als g roep verhouding sgewijs 
niet teveel veren hoeven 
l aten . ~en vermijdt dis pro 
po~tionaliteit in ciez e~ 

Dat er tussen de vakgroe
pen onderling we I eni c e 
kift en konkurrentie kan 
ontstaan li jkt voor de hand 
te liggen: de overbezette 
vakgroep kan eni gszins 
scheef aangekeken worden . 

Sjoemelen met kleinere werk 
groepen, waardoor de onder 
wi jslast e n du s he t aantal 
format i eplaatsen toe zal 
nemen , behoort volcens 
Cosi j n niet tot de ffio~e l ijk

heden, daar de fakulteits 
raad in dat maximaal inge 
wikke ld e model de groeps
grootte heeft genor meerd . 

Het i s Cosijn over i gens 
weI opgevallen, dat de vak 
g roepen op het verminderen 
van de bezetting nogal 
lauw hebben gereage erd . 

"PAIS ? EEN HELE SLECHTE 
ONDERWIJSMINISTER!" 

Behalve de ~etenschappel i j 

ke ,; ~a: bevindt zich uan de 
univ€rsi t~ i t uitcraard veel 
TAS - lJersoneel . 
Aan deze fakulteit is Co
si j n de ' : akultei t s p erso 
neelsm~ndataris' v~~r al 
he~ p ur u oneel . Dus degene , 
die de mandaten krijgt van 
het evE . 
"Het personeelsbe lei d aan 
onze universiteit, vooral 
voor TAS-personeel, is 

• 



• 

slecht, met andere dingen 
die ook slecht zijn. 
Bijvoorbeeld een systema
tische beoordeling en ook 
een systematiek in bevor
deringsprocedures- maak 
de bevordering van die men
sen onafhankelijk van hun 
toevallig willekeurige baaR
ontbreken helemaal. Kortom 
een slecht beleid. 

dat is helemaal verschrik
kelijk, 
Kom je op de universiteit 
binnen als typiste, dan 
blijf je dat, welke funk
tie je later ook bekleedt. 

Het rapport 'Damestas' 
doet daar ook een boekje 
over open". 

We merken op, dat het fa
kulteitsbureau (d.i . de 
onderwijsadministratie en 
het bestuurssekretar iaat) 
niet aan de orde is geweest: 
"Ja, dat ligt veor de ha nd, 
want dat loopt a llemaal uit
stekend. Er zijn geen pro
blemen, dus dan praat j e 
er niet over. 
En Ria van Vliet, de be
stuurssekretaresse , n e e mt 
mij een aan t a l zaken u it 
handen, ook ro tk l uss en, 
en zodoend e heb i k de ti jd 
om me meer te verdiepen i n 
allerhande andere dingen . 

Zij is ook d e gene , die mij 
wat in toom houdt a l s ik 
al t e boos word , te fe l 
reageer, te snel ze l f wi l 
beslissen. 
Die neiging heb ik inder
daad , ja, dat teeel ~'n 
nek uitst eken". 

Als we na een paar uur pra
ten vertrekken, zeg t hi j 
nog even: "Zeg , en n og 
bedankt voor die g rote 
plant . Kunnen j u l li e me 
nie ~ iedere week komen 
interviewen? ". 

fd B , BB 
f oto' s : HS 

"DIE NEIGING HEB IK I NDERDAAD , JA. DAT TEVEEL 
M'N NEK UITSTEKEN" . • • • • 

~at ik dan probeer, is, sa
men met de personeelskon
sulent bekijken of voor
zitters van vakgroepen 
re~elmatig 66k hun TAS-men
sen beoordelen en proberen 
bij onderwaardering daar 
iets aan te doen • 
Kijk, en bij bevordering 
gaat het niet aIleen om 
geld, 't gaat ook om het 
feit, dat anderen het weI 
krijgen en jij niet. 

En wat nog veel ernstiger 
en angstiger i s , dat is 
het omgekeerde. . 
In het Maagdenhuis kijken 
ze ook n aar jouw salaris
schaal. En a ls ik wat 
schrijf, dan geven ze daar 
meer aandacht aan dan wan
neer iemand lager in rang 
wat schrijft. Zo van: die 
zit maar in salarisgroep 
XofY, dus dat zal weI 
niet zo belangrijk zijn. 

Zo ook met TAS-vrouwen, die 
worden aan de univers iteit 
vreselijk gediskrimineerd, 

R.Turvey - Demand and supply,2nd ed. 
John \-.' .Kellor - The new econcmi cs of growth 
IJilliam Lei ss - The limits to satisfaction 
V.Walsh & H.Gram - Classical and neoclassical 
theories of general equilibrium 

G.H.Bodnor - Accounting information systems 
The articulation of modes of production 

(essays from "Economy and Society") 
Min.Soc.Zaken - Inzicht,toelichting bij de 

wet op de ondernemingsraden 
F.Hartog - Zicht op economie 
E.Schoorl - Jean-Baptiste Say 
D.C.North,R.P.Thomas - De opkomst van de 
westerse wereld,een nieuwe economi sche gesch. 
~·!.F.Gluck - l<Ianagement ,2nd ed. 
Jerry Funk - Business mathematics 
R.A.Stevenson - Fundamentals of finance 
G.Dessler - Organisation theory 
C.J.Sutton - Economics and corporate strategy 
ed.S.G.Slappey - The future of business, 
annual revieuw 1980/8 1 

Soc.Cult.Planbureau - De kwartaire sector in 
de jaren tachtig 
Nota energiebeleid , deel 1:algemeenjdeel 2 : 
kolenjdeel 3:brandstofinzet centrale s 
ed.T.Forester - The microelectronics revol\:tioYl 
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Momenteel verrijst in de Bullewijk - Bijlmermeer een gigan

tisch gebouw. Het Academisch Medisch Centrum Amsterdam, het 

AMCA. Het moet het Binnengasthuis en WilhelminagRsthuis gaan 

vervangen. De bouw van het complex omhelst een ziekenhuis en 

poliklinieken alsmede een energie central~ een psychiatrich 

centrum, en enige bijgebouwen. 
2 

Het Ziekenhuis met zijn 300.000 m bruto oppervlak is een va n 

de gruotste gebouwen ter werelJ., en de bouw E:!"van zal vo:;'

tooid zijn op 1 Ap!"il 1983 . Deze plandatum zal volgens de 

planndrs gehaald worden. De bouw zal dan 10 jaar in be slag 

hebben geno~en. Hat is interessa~t om te bekijken hoe zo ' n 

enorm project, enigszins vergeJijkbaar met de Delta werken 

en de droo gle gging van de Zuiderzee, gestart, gapland en 

gerealisee rd wordt . De koste~teheereing wordt onder de loop 

gd~omen en in dit kaJer ha di en wij een gesprek met de heer 

Grootenboe~ projsct d irectel.~ van het AMCA. De resultaten van 

dit gesprek zijn in het on. erstaand artikel verwerkt. 

Ret Aoademisch Ziekenhuis is 
als gebouw -en dus niet als 
complex- een van de grootste 
werken ter wereld. Het ge
bouw is in 10 onderdelen 
verdeeld, A tim J. Hier is 
voor gekozen daar dit bij de 
bouw grote voordelen bied~ 
waar het de bereikbaarheid 
van de verschillende bouwput 
ten betreft, en de kostenbe
waking vereenvoudigd. Deze 
10 onderdelen zijn verbon~ 

den tot een geheel d.m.v. over
dekte passages die gehee+ a ir
conditioned zijn~en geven de 
indruk van overdekte straten. 
Het b2uto oppervla k is 300. 
000 m groot , dus elk o~der 
deel gemidde ld 30 . 000 m • Dit 
is inclusief de z .g. sud
floor s , de leidingverdieping
en. Het li gt in de bedoeling 
om het gebouw op te leveren in 
april 1983. Dit wil niet zeg
gen dat het ziekenhuis metsen 
kan funt ioneren omdat nog het 
nodige zal moe ten worden ge
installeerd en ver-
huisd , een karwei waarmee 
spoedig kan worden begonnen 
daar een gedeelte n.l. de· 
poliekliniek, al is opgele-

verde Het aantal bedden dat 
het ziekenhuis zal gaan her
bergen bedraagt 950. De groot
te van het totale terrein be
draagt 64 ha en is aangekocht 
door de opdrachtgever,het mi-

nisterie van onder~ijs en 
wetenschappen1van de gemeente 
Amsterda~ voor een bedrag van 
64 miljoen gulden anno 1977 . 

In 1969 gar de toenmalige 
r egering fiat aan de bou~ 
van 3 nieuw te bouwen aca
demische ziekenhuizen, een 
in Leiden, een in Utrecht 
en een in Amsterdam. 
Dez~ mochten elk -in guldens 
van 1969- 250 miljoen gaan 
kosten. Dit echter zonder de 
grondkosten, de medische ap
paratuur en de inrichting. 
Om tot een kostenbesparing 
te komen lag het in de lijn 
der bedoelingen om de drie 
ziekenhuizen elk ongeveer 
indentiek te maken o 

Dit plan g ing echter niet 
door, en in Amsterdam be
gon men met de bouw op 23 
Augustus 1973 toen de eerste 
paal van het psychiatrisch 
centrum de grond in ging. 
12 Mei 1975 werd de eerste 
paal van het ziekenhuis zelf 
geslagen. 

Het werk wordt uitgevoerd 
door een aannemersconsortium 
de MEDICOM 6. Uit 60 aanne
mers werden er 15 gesele c 
teerd. Deze werden in 5 
groepen verdeeld van drie 
aannemers waarin een grQte , 
een middelgrote, en een 
kleinejdit op idiologische 
gronden om de kleine aan
nemerij apriori niet buiten 
te sluiten bij een zo groot 
werk. Deze 5 zouden inschrij
venen twee daarvan zouden 
een ziekenhuis gaan bouwen 
(een in 1eiden en in Amster
dam). De inschrijfing ge 
schiedde n.a.v. opge~even 
hoeveelheden. Tekeni ngen 
bestonden er nog niet • 
Aaa de hand van deze hoeveel 
heden werd een eenheidsprijs 
opgegeven voor ak (algemene 
bouwplaatskosten - ~~ ~ bed~ag 

voor kranen, hulpma teri a len 
plus be ,1iening, ket(~npark, 
enz.) 0 Deze eenheidsprijs e 
was bindend voor' de gehele 
bouwperiode en zen elk j aar 
gecorrigeerd worden met de 
bouwindex van het CBS o 

Toen duidelijk werd dat het 
zieken~uis in Leiden voo~ 
Lo p ig nog niet geDouNd zou 
gaan wo rden zijn de graepen 
samengesm01ten tot de MEDI CON 
6 . 
Bij de aanbesteding i s e pro
bee rd orr. het bedrag 20 laag 
mogelijk te houden door de 
diveree inschrijvin~en me t 
elkaar tevergelijk~n. Een 
procedure waarmee de san
nemc)('s niet akkoord 
gingen. Een begroting be
staat uit l osse onde rdelen 
en de prij s der onderdelen 
is bij elke aanneme r ver
schillend en het is ~iet 

:;lO geIi ~k om deze ond erdelen • 
op prijs per aannemer te 
vergelijken. Een gebouw is 
geen f abrieksproduct ~2arje 
van kunt zeggen:ik gu er 
een maken en als i ~ er ~on _ 
derd heb genaakt ~eet 
ik de r est v n n ~ijn leven 
wat zo 'n ding kost~ El k 
bouwwerk is verschiJlerd. 
al is het aIleen maar van
wege v erschi l in lokati e. 

De hoofdopdrachtgever van 
het totale projekt is het 
ministerie van Onderwijs & 
Wetenschappen. T.a.v. de kost
enbeheersing heeft zij het 
buro van Berenschot, Osborne 
en Bos boom (BOB) ingescha
keld. BOB staat funktioneel 
tussen O&W en het projekt
buro in Amsterdam . BOB ~oet 



• 

erop letten dat de totale 
kosten binnen het begrote 
bedrag, j250 milj. anna 1969, 
blijven.Zij heeft hiertoe 
het projekt opgedeeld in een 
groot aantal deelprojekten 
en kontroleert of de geld .n 
aan ieze onde~delen gespen
deerd,binnen het plan vallen. 
Hierbij moet men bedenken 
dat er wordt gewerkt met 
nominale bedragen die zich 
voordoen op het moment dat 
het betreffende onderdeel 
onder handen is, terwijl 
deze bedragen 'reeel' moet
en worden gemaakt tOY 1969. 
BOB doet deze verrekening 
mbv de bouwkostenindex 
welke van het CBS wordt 
verkregen. De moeilijkheid 
ligt hierin dat er konstant 
uitgaven geschieden die 
steeds op 'reeel'peil 1969 
moe ten worden gebracht en 
dat toekomstige uitgaven 
moe ten worden geschat op 
basis van toekomstige (nog 
onbekende)prijzen en ook 
deze ~oeten worden terug
gerekend naar basis 1969, 
opdat de som over de jaren 
binnen het begrote bedrag 
blijft. 

Ten tijde van de aanvang van 
het projekt, augustus 1973, 
hadden de architekten pas 
een summiere beschrijving 
van de ruwbouw klaar. De 
aannemers konden aan de gang 
gaan zonder da,t zi j een de
finitief plan kenden. Geen 
vreemde gang van zaken als 
je ire Doets (bouwco~rdi
nator A'dam,Leiden,Utrecht) 
aanhaalt: "Je bouw zes tot 
acht jaar, als je alles zou 
vastleggen open je een ver
ouderd ziekenhuis. Daarom 
maken wij een 'drager' met 
inbouwpakketten". 
De architekt bepaalt de in
deling van het gebouw mbv 
de zgn. 'kleine commissie' 
bestaande uit: de architekt, 
iemand van ziekenhuisweten-

,s chappen, het hoofd program
mering ziekenhuizen WG en 
BG, het hoofd van een onder
havige afdeling waaraan ge
bouwd wordt en de projekt
direkteur dhr. Grootenboer. 

Deze 'kleine commissie' is 
de enige die met het Program
ma van Eisen (PVE) bekend is. 
Dit PVE vormt de richtlijn 
voor de uiteindelijke vorm
geving van het ziekenhuis. 

Enerzijds zien we nu de 
'kleine commissie' die de 
indeling van het ziekenhuis 
moet bepalen en de volgorde 
waarin dit gebeurt, ander
zijds de aannemer die van 
deze besluiten pas de facto 
op de hoogte wordt gesteld 
maar toch moet blijven door
bouwen. Het is dientenge
volge al voorgekomen dat 
de aannemer feitelijk ge
zien voorlag op de defini
tief forme Ie plannen van de 
architekt. 

In het moederschema zijn 
dagen opgenomen voor onwerk
baar weer. De planning is 
opgezet met gegevens van het 
K.N.M.I. Elk jaar heeft men 
een aantal dagen daarvoor 
ingepland. De strenge win
ter van 1978 heeft gezorbd 
voor ni Rt minder dan 3 maan
dan stilleggen van de bouw, 
hetgeen een aanzienlijke ver
traging . betekende. Zo'n ach
terstand wordt ingehaald door 
productieJ en tevens mag men 
er oprekenen dat andere win-, 

kleine 
commissie 

WG 
BG 

organisatiestruktuur van instellingen die 
met het projekt van doen hebben. 

(WB en MvW) 

Voor de planning van de bou~ 
heeft men een z.g. moeder
schema ontworpen o Dit is een 
complex van honderden tijd
schema's lopend over 10 jaar 
en bestaande uit ruwe- en 
detailscbema's. Hierin is 
aangegeven wanneer de diver
se onderdelen gestart moet
en worden en gereed moe ten 
zijn. Deze schema's worden 
voortdurend aangepast aan 
de achterstanden en vaor
sprongen die eventueel kun
nen, optreden. 
De opleverings datum van het 
gehele project is)mede de 
jaarfinancierings mogelijk
heden ~an Onderwijs en We
tensohappen in ogensohouw ge
nomen)vastgesteld op 1 April 
1983. Deze datum is een 
axioma en ligt derhalve vast 
en er zal niets aan worden 
v'eranderd. Het is weI moge
lijk dat de verschillende 
~aderdelen afzondarlijk ver
traging oplopen, maar hier 
zal dan een versnelling van 
weer andere delen tegenover 
moe ten staan. 

ters meevallen wat de vorst
verlet betreftJen zo een 
vertraging goed maken o 

Ovar ze'n lange bou~periodB 
van 10 jaur mag men er van 
uit gaan dat de winters el
kaar ophei'f&n . 
Men heert uit kosten overwe
ging gekozen om bij on':Jerk
baqr weer de bou~ stil te
leggen. Besluit men om dur9 
voorzienineen te treffen om 
de kou en vorst te weren dan 
moet men de icoG t e ], l'iervan 
af wegentegen het rente ver
lies over de periode van de 
bouwAtop. Daar de overheid 
niet zo zwaar tilt aan rente 
verli~zen, in tegenstelling 
tot een particulier bedrijf, 
heeft men veor deze aanpak ge
kozen. 
Treadt er een vertraging in 
de bouw op dan ~orden de sche
m~ 's aangepast. De oplevering 
van onderdelen zal vertraagd 
worden, zo is die van de eerste 
tranche verschoven van .1-1-1981 
naar 1-3-81. 
Men zorgt er weI voor dat 
voor de winter zoveel moge-



lijk ruimte wind. en waterdicLt 
is zodat met de afbouw door 
kan wor den gegaan. De boven 
genoemde schema's zijn flex
ibel, dit tot op zekere ho ogt~ 
want is eenmaal de datum voor 
installatie vastgesteld dan 
ligt de opleverings datum vast. 
Duidelijk zal zijn dat het 
steeds moeilijker wordt om 
de schema 's aantepassen naar 
mate de opleverings datum 
nadert. 

Het is de taak v~n de pro
jekt direkteur,dhr. Grooten
boer, 0,,1 ervoor te zorgen 
dat het projekt op tijd 
wordt opgeleverd en voldoet 
aan het PVE of aan besluiten 
van de 'kleine commissie'. 
Evenzo dat de aannemer bin
nen het voor hem besohikbare 
bedrag blijft. Dit laatste 
middels onderhandelingen 
over te besteden of bestede 
bedragen. 
Wat is kostenbeheersing ? 
In 1969 heeft het kabinet 

250 milj. beschikbaar 
gesteld voor de bouw van 
het AMCA. Hoe men tot dit 
bedrag is gekomen is tot 
op heden ten dage nog on
duidelijk. De enige con
clussie die men hieruit kan 
trekken, is dat_het slechts 
op-bijzonder subjektieve 
gronden is gebeurd, waarbij 
moet worden gedacht aan een 
schatting middels een paar 
vuistregels zoals een bedrae 
per bed, per academische 
plaats, enz. 

111~l'~'I'I~N 

De 250 milj. van de overheid 
is dus een scha~ting waarbij 
je een marge moet aanhouden 
van +/. 20% . Vervolgens is 
BOB een raming gasn maken, 
een raming die 
+/- 10% van het uiteinde
lijke bedrag kan verschil 
len. Dit betekent dat de 
uiteindelijke som max. 
30% kan verschillen van het 
orgineel eevoteerde bedrag 
(1969). De raming van BOB 
wordt steeds meer verfijnd , 
mede mbv de eenheidsprijzen 
die men van de aannemer 
krijgt. Dan hou je een aan
tal onderdelen over en die 
moet je apart_gaan bewaken. 
Bewaken betekent dan niet 
aIleen geldelijk maar ook 
kwantitatief. (Als je vol-
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gens plan 100.000 m wand 
hebt en de polikliniek2al
leen al heeft 50.000 m dan 
klopt er iets niet. Of de 
raming was fout of de ~rchi
tekt heaft het niet goed 
uitgerekend). 

BOB bewaakt de kosten mbv 
c ecevens van de architekt 
en naar normen van het CBS. 
Het projektburo moet met 
konklusies van BOB werken 
maar kontroleert daarnaast 
zelf ook nog eens de kosten, 
waarbij gegevens van de 
aannemer ook worden betrok
ken. De bevindingen van 
BOB zijn in deze bindend . 
In het algemeen lopen de 
twee kont roles niet ver uit 
elkaar. Mocht dit toch het 
geval zijn dan trekt het 
projektburo meteen aan de 
be l en zal men tot een com
promis moeten komen. 
Dhr. Grootenboer schildert 
zo'n proces als voIg t: 
Als je goedkoop wilt bouw
en moet je van knutsel-
werk afzien door grote in
kopen tecelijk te doen, wat 
natuurlijk veel goedkoper 
is per eenheid dan steeds 
kleine hoeveelheden aan
schaff en. hlen is beconnen 
met het inkopen van kleine 
partijen deuren en kl eine 
partijen betonijzer, om 
de jaarfinanciering binnen 
de daaraan ges telde grenzen , 
welk voor ieder jaar door 
O&W in samenspraak met Fi
nanci~n, te doen passen. 
Het projektburo berekende 
bij kontrole dat aanschaf 
van de goederen op deze 
wijze de kosten te hoog zou 
opdrijven. Op haar voorstel 
~' n met goedkeuring van Van 

Kemenade is men toen in 
1977 ove rgegaan op groo t
koop. Ipv kleine partijen 
werden nu 10.000 deuren 
tegelijk aangeschaft en 
werd met de Hoogovens een 
contract afges loten voo± 
~e levering van ~ 12.000 
ton betonijzer. 

Ander voorbeeld: 
Als je een deur afh~ngt 
dan moet deze pas worden 
gemaakt want op een of an
dere manier staat een kozijn 
nooit precies in het lood. 
Dan moet je gaan schaven 
en bij hardplastic 
deuren die wij gebruiken, 
kost dat afhangen van die 
deur 3 manuur(exclusief 
vervmer). Nu heb ik gezegd: 

~e moet een deur hebben die 
je ophangt en dan ook direkt 
past~en dat kan want dan 
gebruik je gewoon een opdek
deur. Dat i s een deur die 
al door onze grootouder~ 

werd gebruikt, dus niets 
nieuws, maar gewoon in het 
vergeetboekj e is c eraakt, 
en later in de woningbouw 

opnieuw door een aannemer 
is 'uitgevonden '. Nu word en 
ze door Bruynzeel fabrieks
matig gemaakt. Als ze dan 
maar redelijk op maat wor
den gemaakt zie je die kier 
toch niet want daar zit 
dat randje overheen. Het 
afhangen van die deur kost 
nu 1 manuur dan bespaar je 
2 manuur. Bij 10.000 deuren 
bespaar je zo'n 20.000 man
l.ren en op het huidi c;e 
prijspeil van + f30,- per 
manuur is dat ~ thn en dit 
i s toch een onvoorstelbuar 
bedra~ terwijl het werk 
zelfs sneller gaat en dat 
randje zelfs geluid beter 
tegenhouddan die kieren 
bij een convent ionele 
deur. Dat is ddn van de 
honderd voorbee l den . 

AMCA met ingetekend het 
Pentagon, USA 
schaal 1:5000 

Om ieder jaar een rekening 
te kunnen opstellen wordt 
er aan het eind van het ka
lender jaar gerekend met 
wat er dan betaald is. Er 
treden dan natuurlijk fou-

ten op voor nog te betalen 
bedragen en voor~itbetaalde 
bedragen maar dat loopt in 
de praktijk weI aardic te 
gen elkaar \'!eg. De boek
houding moet dan natuc;.rlijk 
weI bijzijn maar die is 
ook per dag bijceho~den. 

• 



1~1 .. I~XIIIII .. I'rl~Il' 
Flexibiliteit : Dhr . Grooten
boer : " De flexi bili tei t in 
deze bouw i s groot voordat 
je tot afspraken met de 
aannemer bent gekomen . Als 
je tot overeenstemming bent 
gekomen i s de rek er natuur
lijk uit . Uitzonderincen 
daar gelaten. Mijn werk 
moet je zien als een sport; 
je moet de gemotiveerdheid 
en animo hebben OQ bi~nen 

je budget te blijven . Als 
je een onderdeel hebt 
viaarop je niet ui tkomt , 
moet je een alternatief 
bedenken waarop het we l kan'; 
Een praktijk voorbeeld: 
Ti jdens de bou, moest er 
bezuinigd worden . In prin
ciepe was er onder de ge 
bouwen A, E,K , L, hl parkeer
ruimte gepland . Inweze 
natuurlijk hele dure ruimte . 
Men heeft toen besloten 
om deze rui mte van wand en 
te voorzien en zo extra 

gebouwruimte te kreeren . 
Parkeren moet nu ergens 
anders gebeuren . 

De centrale figuur tav 
flexibel handelen is de 
projektdirekteur . Deze kent 
prakties gezien twee grenzen . 
Enerzijds de 'kleine com
rciss ie' (PVE) en BOB, ander
zi j ds moe t hij rekening 
ho uden, middels overleg, 
met de mogelijkheden van 
de aannemer . 

S(JIII~I .. ')')JIS 
Tav de verwerkinc van lei
dingen(stroom,water, • •. ) 
kan men kiezen tussen ver
laagde plafonds (bv ;~iaupo 
leun ) of het bouwen van 
leidingverdiepingen, sub
floors . fueerdere overwe 
gingen deden besluiten voor 
een keuze van de subfloors . 

Een betonbekisting in een 
normaal groot bouwwerk 
(aanbrengen en weer wegha- 2 len) kos t 1,5 manuur per m • 
Bij dit bouwwerk is een sys 
t eem bedacht om een repe 
terende bekisting toe te 
passen , waardoor de Kosten 
terug lie~en tot 0 , 43 man
uur per m • 
De stalen bekisting voor 
dit projekt , ad 11 milj . , 
wordt volledig op dit pro
jekt afgeschreven . Logies 
en prakties z odoende dat 
deze bekisting ook gebruikt 

zou worden voor de subfloors. 
Gebruik van de standaard
bekisting heeft, samen lli"~ 
een paar andere subjektieve 
redenen, ertoe geleid dat 
de subfloors 2m hoog zijn 
geworden . Een sterk argu
ment pro subfloors in de 
afweging tegen verla~gde 
plafonds ligt in de bereik
baarheidsfaktor . Tijdens 
de bouw ondervinden anderen 
geen hinder van instala
teurs en kan de instala
teur zelf ook veel beter 
werken omdat hi j nu vanaf 
de vloer handelt terwijl 
hij zich anders moet bedie 
nen van steigers (Grooten
boer:"het gebruik van sub
floors in vergelijking met 
steigers geeft de instala
teur een besparing van 10%) 
Al s het ziekenhuis in ge 
bruik is en men moet wat 
repareren of verander en 
dan kandit middel s de 
subflo ors c ebeuren zonder 
dat bv de patienten hier 
last van ondervindell. . 

Kostenontwikkeliug in cijfers 

Zoals reeds opgemerkt is in 
1969 een bedrag van j250 
milj. gevoteerd voor de 
nieu':rboUl'! van het Ai.:CA . 
Wij hebben ceprob ee rd er 
achter te komen hoe zo " 
bedrag opgebouITd ~erd en 
hoe men in de loop de ja
ren de Kosten binnen dit 
begrote bedrag heeft ku nnen 
houden . Op zich geen on
overkomelijk probleem om 
zulke vragen te beantwoor
den j in overweging nemende 
dat BOB alles moet beheer
s en in opdrach t van 0&\.') 
en het projektburo claimd) 
aIle kosten per daf, bij 
te houden . 

Toch geen gemakke lijke zaak 
zoa ls bleek. Het projekt 
buro wil liever geen in
zicht geven in hua r ' huis
houdboekje' . BOB kan geen 
cijfers vrijgeven zonder 
toestemming van haar op
drachtgever, Of"oW . 0&'.'1 blijkt 
ook erg terughoudend te 
zijn, met name burokraties 
te handelen, hetgeen vlotte 
soepele communicat ie niet 
ten goede komt . Vandaar dat 
wij U slechts enkele sum
miere getallen kunnen geven . 

- De opbouw van de j250 milj . 
of hoe komt men tot zo'n 
bedrag? Zoals al bleek: 
'natte vinger'werk . Het 

kabinet heeft een norm 
gesteld , op watvoor grond
slag dan ook, zonder dat 
er nog maar met de arc iti 
tekten of aannemers was 
overlegd . Iedereen moest 
zich in het vervolg maar 
aan dit bedrag houden . 

- I eder jaar ~ordt, mbv de 
indexcijfers van bouw
Ko s ten van wonincen uit 
de CBS stat i stieken , dit 
beMrag bijgesteld opdat 
we reeel gezien over het
zelfde bedrag kunnen blij 
ven spreken. Dit levert 
het resultaat zoals weer
geeeven in tab el 1 . 

Vermenigvuldiging van J250 
milj . (1969) met de indices 
van het C~S geeft andere 
resultaten dan bovenstaand . 
Toch kregen wij die ci~fers 
zonder verdere toe licttinC . 

- Wij hebben een grove i nde 
ling f,'emaakt van onderde 
len i n het bouwprojekt en 
gevraap,d of men de bedra-

gen kon noemen die met 
deze onderdelen cemoeid 
zijn . Zie tabel 2 . 

Onze posten Aen B, te we 
ten grondaanvrerving en 
bouwrijp maken , gescl.i e 
den volgens O&W door de 
g emeente Amsterdam , zodoen
de kan zij hierover geen 
bedrag noemen . Navraag 
bij het gemeentelijk grond
bedrijf l eert dat zij in
derdaad de grond heert 
g eworven van partikulieren 
maar intus sen het allemaal 
heeft doorverkocht aan 
de rijksoverheid(hetgeen 
normaa l i s want rijks 
gebouwen , zoals het AMCA , 
s taan zoals gebruikelijk 
is op rijksgrond) . In een 
later gesprek met O&W 
blijkt men inderdaad de 
grond te hebben aangekocht 
voor j64 mi lj. an no 1977 
(het te r e in omvat 64 ha . ) . 

De inri chting van het 
ziekenhuis wordt,aldus 
O&W ,. betaald ui t de exploi
tatie Kosten van het zie
kenhuis en vallen zodoende 
niet bi nnen de becro tine . 

Begrote arbe idskos ten :nm 
nen geen mededelingen over 
worden gedaa." .• Evenzo Vlo.t 
betreft reeds bet~ald e 

en no g te be tal en direktie-, 
toezicht - en architektkos 
vervolg op pag 13 
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'Hinder onderwijs voor minder mensen'. Zo karakteriseerde Prof. 

J. Klant als lid van de faculteitsraad de plannen die zijn oud

collega ~ais ten aanzien van het wetenschappelijk onderwijs 

had ontvouwd in de nota "hoger onderwijs v~~r velen". Hiermee 

gaf Klant de essentie weer van de kritiek van niet aIleen de 

economische faculteit in Amsterdam, maar van vele andere 

studierichtingen in den lande, op deze nota, die inmiddels ge

volgd is door het wetsontwerp Tweefasenstructuur. 

Het deze plannen wordt in feite het hele jarenlange proces van 

het opnieuw programmeren van de universitaire studies, dat in 

sommige gevallen vele jaren duurde en dat tenslotte in 1975 

in de zogenaamde Wet Herstructurering was verankerd, in een 

keer overbodig gemaakt. ~edurende deze herprogrammering hadden 

vele faculteiten, waaronder de economische, hun programma's zeer 

uitgebreid doorgelicht en op grond van allerlei ervaringen op

nieuw geformuleerd. 

ll1t 

Ook onze faculteit heeft zo
als gezegd zich op uitgebrei
de schaal gebogen over de doel
stellingen en uitgangspunten 
van de studie en in het begin 
van 1977 mondde dit uit in het 
zgn. herstructureringsrapport. 
cen van de belangrijkste con
clusies van het rapport is, 
dat de economiestudie in ie
der geval vijf jaar zou moeten 
duren om wetenschappelijk en 
onderwijskundig verantwoord 
te zijn. 
V01gens de genoemde Wet ber
structurering diende de Minis
ter zich vervolgens over de 
ingediende voorstellen uit te 

spreken. 
Tot op heden is de uitvoering 
hiervan eChter steeds uitge
steld en heeft rie Minister 
zijn eigen plannen voor het 
hoger onderwijs in Nederland 
aan de universiteiten en het 
parlement voorgelegd. 

KAMER 
Ondanks de vele, vaak funda
mentele kritiek van de uni
versiteiten, de vakbonden en 
andere organisaties heeft de 
'1'weede Kamer vorig jaar min 
of meer het groene licht gege
ven voor het doorvoeren van 
de ideeen uit de nota Hoger 
onderwijs voor velen. 
De wettelijke neerslag hier
van vinden we in het thans 
bij het parlement in behan
deling zijnde wetsontwerp 
Tweefasenstructuur. 
Gebleken is, dat bij de behan
deling door de Kamer en de 

12 

commissies diverse fracties 
de kritiek van de universi
teiten en de Acad cruische kaad 
wat meer lijken te delen. 
Of dit uiteindelijk tot be
langrijke wijzigingen in het 
ontwerp zal l e iden is op 
het moment, dat ik dit schrijf 
niet goed te voorzien. 

DOORGAAN 
Wat wil duidelijk is: de 
economische faculteit van de 
UvA heeft intussen een aantal 
van de voorstellen van het 
BR in de studie inge~oerd en 
zal daarmee voorlopig door
gaan, aangezien de faculteit 
de studie zo wenst in te 
richten. 
Hieronder zal ik kort trachten 
aan te geven, wat de belang
rijkste voorstellen van 
Pais zijn en welke bezwaren 
daartegen gemaakt kunnen wor
den. 

TWEE FASEN 
Het wetsontwerp houdt met na
me in, dat de universitaire 
studie wordt opgeplitst in 
twee gedeelten: l.een eerste 
fase van vier jaar. Deze is 
~. iedereen toegankelijk 
(hoewel Pais ook voor de toe
lating tot de universiteiten 
andere plannen heeft). De 
zogenaamde civiele effekten 
van deze opleiding ( wat 
is de maatschappelijk erken
ninb b.v. op de arbeids-markt) 
zullen dezelfde moeten zijn 
als die van de huidige docto
raalprogramma's (economie: 
5 jaar). 

Een dezer dagen wordt in het 
parlement het wetsontwerp Twee 
fasenstruktuur van minister 
Pais behandeld. Bierin wordt 
o.a. voorgesteld de universi
taire studies drastisch te 
herstructureren via het ins tel 
len van vierjarige studies 
(Ie fase) en 1- of 2-jarige 
vervolgopleidingen voor een 
ze~r gering aantal studenten 
(2 fase). 
Vanuit de universiteiten is 
op grote schaal negatief ge
reageerd op deze plannen, zoals 
in een eerder stadium de nota 
"Hoger onderwijs voor velen" 
(welke ten grondslag ligt aan 
de Tweefasenstructuur) door 
universiteiten, vakbonden 
e.d. was afgekraakt. In bij
gaand artikel schetst Hans 
Oostendorp, onderwijsadviseur ~ 
van onze faculteit, nog eens 

wat globaal de plannen zijn 
en waarom zij verworpen moeten 
worden. 

V~~r de meeste studies ~OOk 
voor de economische) zal dit 
Ben forse vermindering van 
de omvang van de gedoceerde 
stof in houden en de kwali
teit van de opleiding en van 
de afgestudeerde zal derhalve 
ook verminderen. 
De minister vindt dit niet erg: 
het aanleren van onderzoek
vaardigheden kan volgens hem 
best wat minder. 
2. de tweede fase: deze is 
voor een zeer beperkt aantal 
studenten toegankelijk.Deze 
kunnen een 1- of 2-jarige op
leiding voor een bepaald be
roep of voor onderzoeker 
volgen . Volgens cijfers van ... 
het Ministerie zelf zou van 
de economiestudcnten 35% van 
de economische doctorandi 
eerste fase van de onder zoe
kersopleiding kunnen profite-
ren en 5% van de tweejarige 
beroepsopleiding. 
Dit zou o.a. het einde bete
kenen voor eenbelangrijke en 
als goed bekend stadnde op
leiding als de accountancy
studie aan onze faculteit. 

SELECTIE 
Naast deze beperkingen aan de 
structuur van de opleiding 
zal het karakter ervan ook 
veel seleotiever worden. 

Naast de bekende functies 
van de propedeuse als orien
tatie en verwijzing dient de 



vervolg v a n pag 1 1 
ten. Voor arehitektk osten de ze J% b eneden de BNA 
enkel d e mededeling da t norm liggen. 

Tabe l 1 
me di o 1969 1 250 milj. index 100 
1 j u li 1974 1 465 milj. CBS 1 70 
1 jan. 197 7 1550 mil j . 21 4 

jan. 1980 1715 mil j . 268 

Tabe l 2 . 
me dio 169 07- 174 01- 177 61- 180 

C 38 69 
D 55 99 
G 56 100 
H 7 13 
K 26 44 

bedr agen in mil j oenen . 

Toeliehting tabel 2 . 
C=ruwbou w; D=afbouw; G= 
t e ehni sehe i ns t alati es (aire o 
liften,keuke n s , •. );H=nood 
h ospitaal( a t o omvrijebunk er) 
K=ov erige k os ten, waar b ij 
het groo tste gede e lte wordt 
gevormd door verz e k erings-

selectie als criterium ster
ker te worden benadrukt en 
bij de toelating tot de twee
de fase zullen goede cijfers 
een doorslaggevende rol spe
len. 
Een hordenloop om als eerste 
en beste het Halhalia te be
reiken. 

INSCHRIJVING 
Naast de select~e is ook de 
beperking van de inschrij
vingsduur (zonder deze te 
verbinden met een adequaat 
stelsel van studiefinancie
ring) opvallend. Ieder krijgt 
zes jaar om af te studeren 
in de eerste fase:of men nu 
is omgezwaaid of men aktief is 
in raden en besturen of ande
re bezigheden heeft doet niet 
ter zake. I!oogstens kan voor 
werkstudenten een andere pro
grammering gelden en evt. dus 
een langere inschrijvingsduur. 
Via deze drastische beper-
king tracht Pais dan het rende
ment te verhogen van de stu
dies. Naar verwachting zal 
echter slechts het percentage 
uitvallers sterk gaan stijgen. 
Ue econo~ische faculteit wil 
ddk de studieduur van de stu
denten beperken, maar op een 
andere wijze: via een betere 
programmering van de studie, 
een uitgebreidere begeleiding 
van de studenten, een stroom
lijnen van de organisatie van 
de studie e.d. - allemaal op 
grond van het HR - tracht 

8 7 113 
12 5 163 
117 152 

19 25 
58 75 

premies tijdens de bouw. 
De b edragen hebben betrek
k i ng op de data waaronder 
ze s t aan e n h et en g eli jk 
t e z i j n, indi e n terug 
g erekendnaar 1969 , aan 
de b e grote b e drag en. 

de faculteit thans de studie
vertraging zoveel mogelijk te 
beperken zonder de kwaliteit 
van de economiestudie uit te 
hollen. 

VIJF JAAR 

Nogmaals: bovcnstaande kan 
aIleen worden bereikt, als 
de studie minstens vijfjaar 
mag duren, tenzij men het 
niveau wil terug brengen 
tot dat van een hEAO, het
geen lIIet aIle respect geen 
wetenschappelijk opleiding 
genoemd kan worden. 

ONDERZOEK 

Volkomen in tegenstelling 
tot hetgeen wettelijk is vast
gelegd in de Het op het Weten
schappelijk Onderwijs en ook 
in strijd met de bestaande prak
tijk is het schrappen van het 
onderzoek (of de training erin) 
uit de opleiding in de eerste 
fase. 
De plannen om ook in de eco
nomiestudie de training in 
vaardigheden als het doen van 
onderzoek verder uit te brei
den worden daarmee doorkruist. 
Allen de zeer begaafde 'happy 
few'zullen de tweede fase gaan 
volgen. 

PERSONEEL 

Willem Bouman 
Mie van Wijk 

In dit verband is de positie 
van het personeel in de facul
teiten ook uiterst onzeker. 
Er moet nog maar worden afge
wacht in welke faculteit welke 
tweede fase-opleiding komt. 
Zal er in Amsterdam een tweede
fase-onderzoekersopleiding voor 
economen komen? Of in Rotter
dam? 

In de eerste fase zullen de 
docenten op een lager niveau 
onderwijs moe ten geven, los 
van ieder onderzoek,en in 
de tweede fase wordt een aan
tal 'weg-werp-medewerkers' 
(zogenaamde assistent-onder
zoekers) belast met het doen 
van onderzoek. 
Nog even afgezien van de 
taakverzwaring, die tengevolge 
van de bezuinigingen gedu
rende de laatste jaren heeft 
plaats gevonden, zal de 
taakvervulling van het per so
neel er dus niet bepaald 
duidelijker op worden, te
meer daar de Minister de ver
schillende taken afzonderlijk 
wil gaan financieren en zo 
een stevige vinger in de pap 
krijgt bij het bepalen van 
de omvang van een en ander. 
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Klynveld Kraayenhof & co 
ACCOUNTANTS 

Wij zijn een internationaal georienteerd accountants
kantoor met vestigingen in binnen- en buitenland . 

Op verschillende kantoren in Nederland is plaats en 
toekomst voor 

• Jonge 
bedrijfseconomen 
die registeraccountant willen worden . 

In een op dienstverlening ingestelde flexibele 
organisatie krijgen zij de gelegenheid een brede 
ervaring op hoog professioneel niveau op te doen. 

De sterk gevarieerde controle- en adviesopdrachten 
worden in veelal kleine teams uitgevoerd. 
In combinatie met een intensieve begeleiding door 
werkoverleg, interne opleidingen en vaktechnische 
ondersteuning vanuit het Directoraat Vaktechniek , 
biedt dit een reele mogelijkheid snel een interessant 
yak te leren. 

De loopbaanbegeleiding is gericht op interne 
promotie naar functies op hoog niveau in Nederland 
en in het buitenland. 

Naast vakbekwaamheid in ruime zin kunnen als 
functie-eisen onder meer genoemd worden: 
analytische aanleg, communicatief vermogen, 
representativiteit en spankracht 

Gelnteresseerden verzoeken wij een orienterend 
gesprek aan te vragen bij de heer C. Brandenburg, 
hoofd van onze afdeling Personeelszaken, Prinses 
Irenestraat 59, 1077 WV Amsterdam, 
telefoon 020 - 5410541 . 

Amsterdam Almere Amersfoort Apeldoorn Arnhem Breda Deventer Dordrecht Drachten Eindhoven 's-Gravenhage 
Groningen Haarlem Heerlen Hengelo 's-Hertogenbosch Hoorn Leeuwarden Middelburg Nijmegen Rotterdam 
Utrecht Zwolle Antwerpen Barcelona Brussel Dusseldorf Hamburg Londen Madrid Milaan Parijs Zug Zurich Bogota 
Buenos Aires Caracas Cura~ao Jakarta Montevideo New York Paramaribo Rio de Janeiro Salvador Sao Paulo Sint 
Maarten (Ned. Antillen) 
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De doorvoering van de riehtlijn van de EG over ge li jke 

behandeling van mannen en vrouwen in het arbeidsproees 

lijkt e r toe te le i de n , dat in ~ederland naehtarbeid in 

de industrie ook voor vrou wen mogelijk wordt gemaakt . 

Kraehlens onze h u i dir o Ar
beidB~et (va~ 1919) ~as dit 
niet mo~elijk, dit in het 
kader van de arbeidsbeseher
ming o 

Dat vrou~en het in de vorige 
eeuw niet gemakkelij~ had
den blij~t ui t h e t vo l g ende 
verhoor van een 57- jarige 
fabri e ksarbeidster door de 
Enqu~tekommissie in 1891 : 

" ' s !10rgens 010 vier uur 
s t ond ik op, d a n zorg de ik 
eerst voor het eten. Dan 
maakte ik de kindertjes 
gereed en braeht die naar 
m ij~ moeder , die ik omdat 
ze het ook niet missen kon 
da a rvoor drie g uld e n in de 
we ek moest betalen, z od a t 
ik met mijn man zeven g u l den 
in de week over had. Wa nneer 
ik dan k wart over twaal ven 
na ar huis toe k wam w~ s mi j ~ 

eerste zorg het eten te 
warme n 6 p het vuur e n de 
b oel gau w wat ap t e knappan . 
Kwam ik da n ' s -vonds van 
de f a hriek da n moe s t ik nog 
b i j nae h t en ont ij gaan was 
s e~ en ve rst e l l en. Vand~ar 
d at mij n krac h ten mij oak 
geheel ont no men zi j n . 
Hoe laa t ging g ij in de 
re g el n a ar bed"? 
Mee t al om 55n u ur, ook we I 
l a ter , maar dan st ond i k 
oo k weI ee ns wat later o p 
ma a r nooit na vi j f u ur, 
omdat ik p rec i es am z es 
uur o p de f abr i e k moe st zij n ~ 

Door de z ware en langduri g e 
a rbeid va n vrou we n, vaak 
tot a a n de d ~g van de beval
'l ing, k wa me n er vee l mi s 
kramen en doodgeboren kin
der en voor . 
Vrouwen (en man ne n ) wa ren 
vaa k f ys ie k ~ wak e n men 
vr c esde , dat 'de nijverheid 
e en s le c r,te toekomst tege
moet z ou gaan wanneer ze de 
konkurrentiestrijd 20U moe ten 
vo l h ouden met sl ec il t ontwik 
kel de arbeiaers' . 

Hat ging erom een ' geslaeht 
te krijgen van gezonde mannen 
e n vrouwen met de groot s t 
mo g elijke werkkraeht'. 
All es wa t nade l ig inwerkte 
op het org anisme va n de 
vrou wen zou late r o ok . 
deli g e invloe d h e b~Lp 

d e l ichamelijke, vers tan 
delijke en zedeli j ke toe
sta nd van de kin der en . 

Men stelde daarom in 1889 
een ve r bod op voor n a e h t
en zonda gsarbeid van vrou
wen, maar va n we ge de pro
testen van fabrikanten 
werd dit verbod g ede e lte
lijk ingetrokken. Boven
di e n was naleving v an de 
wet ni et t e kon t ro l ere n : 
er we rde n s l ec h ts drie i n 
s pekteu rs aan gesteld. 
Ook rie vrou we n b eweg i ng pro
teste e rde : zij be st empe lde 
de wet als scha deIijk en 
vreesde, da t vrou w. n door 
deze wet ' we g besc h ermd' 
zou d en worden naar s e ktoren 
waa r de arbei dsomst .. ndi g 
hed en n og sl ec h ter en de 10 -
nen l a g er zouden z i j n . In
eidentee l h e eft de wet tot 
verslech t e ring van haa r po
sitie geleid : onts l a g en 
ve rlag i ng van loon k wa men 
v oo r, maar a i t ge be u rde 
n i et o p g ro t e scha a l . 

He t i s nu d e vraag , of 
pl o e gendienst v~~r vrouwen 
sle c h t e r zou zj j n d,n voor 
mannen . 

Onderzoek onder munnen 
l evert op , dat s evoi ce n 
van h e t verstoorde levens
ritme o.a. z i jn v e rmoeid
he i d, maag - en da rmkla ch
ten e n natuurl ij k een ver
stoord sociaal leven, by . 
het gezins l even . 

~e laas is er weinig on 
derzoek bij vrouwen in 
ploegendienst ( in de dienst-

verlenende sektor ) ver
rieht. 
Men kan we I voorspellen , 
dat de dubbele taak (huis 
houden en het werk bui 
tenshuiB) een nog f,rotere 
invloed op het lichaam 
heeit. 
Dat vrouwen het huishouden 
blijven doen blijkt ui t een 
onderzoek van Ade l heid 
Stein. Er komt uit naar 
voren, dat ge h uwde v r ouwe n 
met kind eren h e t liefst e 
's na ehts zoude n wille n 
we rken, want da n kunnen 
zij ove r dag no g voor de kin
deren zorg en . 

Een vrou w a an het woord : 
!11k slaap vi jf uu r p er 
dag . Ik g a naa r hui s om 
ha lf zeven ' s morRens, ik 
doe het h ui s houde n , k eed 
de kinderen s an, zet koffie . 
Ik ga n a ar bed om aeht uur, 
sta om t ie n uur o p om het 
mi ddagmaa l te maken . 
I k eet om el f uur en doe 
no g wa t klusjes . Ik ga 
om ~ ~ n uur weer naar bed 
en slaap tot vij f uur" . 

I n vo e Ti ng van nac h tarbeid 
voo r vrou we n kan voor d ie 
vrouwen nare ge volg en heb
ben. Gevo lgen die no g ver
ve l ender z ijn dan de g evol
~ e n d i e de ze vorm van ar 
bei d al voer ma nne n hee f t. 
De hui d i ge wetge v i ng be 
s~ h ermt vrou wen be te r teg en 
de du bbe l e belasting va n 
betaa ld w_rk en huishou
di ng dan ma n nen. Dit is 
ee n a r g ume n t t emeer om ook 
voor man nen de b eseherming 
in t e voeren d ie nu voor 
vrouwe n bes taat. 

Uit: Na ch tarbeid in de in
dustrie : nu ook voor vrou
wen?, door Jos~ Sierse ma en 
Tony Hak in Int e rme diair 
va n 14 maart 1980 . 

* * * 
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IJsland is een land, waarover velen weinig weten of ook, 

waarover weinigen veel weten. Redenen daarvoor liggen voor 

het oprapen: de gelsoleerde ligging" de moeilijke taal, 

het internationaal weinig op de vo(;rgrond treden - behalve 

dan een enkele verdwaalde voetballer of schaker - en een 

klimaat, dat koud en onaantrekkelijk lijkt, doch niettemin 

zacht is. 

E~n van de mensen, voor wie 
genoemde factoren juist een 
aanleiding vormden om het 
minst bekende deel van Scan
dinavie in al zij~ facetten 
te leren kennen, is de hui
dige minister van Onderwijs, 
dr. A. Pais. In 1977 nog 
hoogleraar Prijstheorie, 
nam ~ij het initiatief tot 
een studiereis naar IJsland •. 
Hij kent het land door en 
door, gaat er elk jaar op 
vak~ntie, spreekt vloeiend 
IJslands en heeft weet v~n 
de economische problemen 
da~r: een tot voor kort zeer 
eenzijdige, op export gerich
te economie, een torenhoge 
inflatie, soms tot 50% per 
jaar, doch daarentegen geen 
werkloosheid en een hoog 
welvaartsniveau. 

Twee jaar na de studiereis, 
die overigens niet door Pais, 
maar door zijn proQotor de 
Wolff geleid werd, is het 
verslag verschenen. Een so
ber boekje van 160 pagina's, 
dat qua opmaak schril af
steekt tegen het China
verslag, maar daarentegen 
slechts ~~nderde daarvan 
kost. Dat is een goede zaak. 

Ontegenzeglijk is het onder
ling op elkaar afstemmen van 
de diverse hoofdstukken een 
tijdrovende klus geweest. 
Doublures en elkaar overlap
pende tabellen zijn verwij
derd. Vanwege het gebrekki-
ge en veelal ontbrekende 
cijfermateriaal is het niet 
mogelijk geweest, vergelij
kingen met Nederland te 
trekken voor wat betreft de 
inkomensverdeling (p. 97 ev). 
Diverse jaren worden als ba
sisjaar gehanteerd, een euvel, 
waaraan niet te ontkomen is, 
Jammer is het, dat het zo 
lang geduurd heeft, voordat 

I (j 

het verslag is gepubliceerd. 
De actualiteitswaarde is 
daardoor verminderd. De po
litieke verhoudingen zijn in
middels ingrijpend gewijzigd. 

De verkiezingen van decem
ber 1979 hebben een ver
schuiving naar rechts opge
leverd. Na diverse pogingen 
is er ean kabinet Thorodd
sen tot stand gekomen, waar
in communisten ~n conserva
tieven zitting hebben. Een 
lang leven lijkt dit kabi
net dan ook niet beschoren, 
zeker tegen de achtergrond 
van de zeer sterk uiteen
lopende sociaal-economi
sche prioriteiten, die de 
diverse partijen nastreven 
(p. 16 ev.). 

Op 29 juni jl. is er een 
nieuwe president gekozen, 
voor het eerst sinds IJs
lands onafhankelijkheid 
een vrouw: Vigdis Finnboga
dottir. Daarnaast is de in
flatie maar weinig gedaald. 
WeI is het aandeel van de 
vis(produkten) in het ex
portpakket afgenomen. 
Op 1 januari 1981 wordt de 
al jaren geplande munther
vorming van kraGht: 1 nieu
we krona voor 100 oude 
kronur (± f 0.50). 

Een verdere kanttekening 
betreft de algehele anoni
miteit, waarin het boekje 
geschreven lijkt te zijn: 
degenen, die de afzonder
lijke bijdragen geleverd 
:,ebben, worden niet met 
name genoemd. De reden 
daarvan is niet duidelijk. 
Blijkbaar heeft de eindre
dactie (Odink, Kolk en 
Schoorl) er de voorkeur 
aan gegeven, het geheel 

(b) 

als een collectieve pres
tatie te bezien. Deze ziens
wijze is onjuist en doet 
onrecht aan de studenten, 
die zich moeite getroost 
hebben om een redelijke 
bijdrage te leveren, al dan 
niet onder het argument, 
dat een naamsvermelding ~ 
onder een slecht artikel ~ 
pijnlijk zou kunnen zijn. 

Wat betreft de inhoud ligt de 
hoofdstukindeling voo~ de 
hand. Veel nadruk op de vis
serijproblematiek, de infla
tie, de energie en het hoog 
ontwikkelde cooperatiewezen. 
En natuurlijk ook aandacht 
voor de meer technisch
economische onderwerpen als 
rentestructuur, openbare 
financien en inkomensverde
ling. 

In hoofdstuk 3 (p. 24 ev.) 
worden vele oorzaken voor 
de inflatie genoemd, met 
name de sterk fluctuerende 
exportopbrengsten, waarvan 
ongeveer 70% wordt gereali-
seerd door de visindustrie, ~ 
terwijl IJsland prijsnemer 
is op de wereldmarkt voar 
visprodukten. 
In jaren van prijsstijging 
levert dit hoge winsten op, 
die in de visseij en de vis
verwerkende sector sterke 
inkomensstijgingen veroor
zaken. Deze echter bein
vloeden de inkomens in de 
andere sectoren, waar deze 
produktiviteitsstijgingen 
niet of in mindere mate op
treden, sterk. In jaren, 
waarin er prijsdalingen 
voor vis optreden, past het 
binnenlandse kostenniveau 
zich niet aan ten gevolge 
van de geringe bereidwillig
heid tot loon- en prijs
matiging. Hierdoor ontstaan 
minder mogelijkheden om de 
importen te financieren. 



• 
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Naast de eenzijdige export
structuur, die de komende 
jaren meer en meer zal ver
anderen, moeten zeer veel 
goederen ingevoerd worden. 
IJsland hea ft daarbij het 
voordeel, dat het ongeveer 
50% van de benodigde ener
gie zelf produceert. De 
andere helft moet ge1mpor
tee rd worden. Het i s juist 
dit aspect, dat wat nadere 
toelichting behoeft. In 
het verslag is e r slechts 
weinig aandacht aan besteed 
en a lleen zijdeliugs ter 
sprake gekomen. Wat is het 
geval ? 
Sinds 1953 is IJsland voor 
zijn olie-importen volledig 
afnankelijk van de Savjet
U~ie. De prijs, die daar 
voar betaald moest \\"orden, 
was gelijk aan die op de 
vrije oliemarkt in Rotter
dam . Dat was lange tijd 
voordelig , maa~ media 1979 
lag die prijs 2: 7ryj, hoger 

(a) 

dan ande re landen betalen 
ingevolge langlopende con
tracten. In september 1979 
jebben onderha~delingen 
tussen IJsland en de Sovjet
Unie niets opgeleverd . 
De Russen benutten hun mo
nopoliepositie ten opzichte 
van NAVO-land IJsland opti
maal. Het is duideli j k, 
dat deze hoge energieprijs 
de inflatie be 1nvloedt • 
Wat IJsland kan doen, is de 
afhankelijkheid van olie zo
veel mogelijk bepe r ken , 
door de eigen produkt ie 
van hydro-elektrische en 
en geothermische energie 
sterker op te voeren. 
Daarvoor zijn grote inves
teringen vereist, dus ka
pitaalleningen in het bui
tenland ~n de afhankelijk
heid, welke daardoor ont
staat, is elke IJslander 
een doorn in het oog. 

Ervan uit gaande , dat er 
weinig of niets over IJs
land bekend was, bevat het 
boekje een grote hoeveel
heid gegevens en verschaft 
het een getrouw beeld van 
de specifieke economisohe 
situatie: naast de enorme 

inflatie een volledige 
werkgelegenheid -slechts 
0,6% van de beroepsbevol
king, ,die uit 90 . 000 men
se n bestaat, is werkloos -
en een levensstandaard met 
een per capita-inkomen, 
welke hoger is dan Neder
land. Waarbij weI aangete
kend dient t e worden, dat 
de gemiddelde werkweek 55 
uur bedraagt en de pensl
oengerechtigde leeftijd 
67 jaar is, hetgeen de krap
te op de arbeidsmarkt weer
spiegelt. 

Illustratief voor de infla 
tie zijn de nominale waar
den, zoals die vermeld 
staan op postzegels. In 
1958 was de hoogste waa rde 
50 kronur (a). 20Ja 'later, 
in 1978 verscheen er een 
zegel van 1000 kronur, het 
twintigvoudige ! (b) 
Of, om nog een andere ver
gelijking te maken, tussen 
1876 en 1976 was de stij
ging 6000% . (c) 
Zelfs The Observer van 11 
februari 1979 maakte gewag 
van het feit, dat de IJs
landse posttarieven in zes 
jaar tijd vertienvoudigd 
waren en vergat daarbij 
nie t te vermelden, dat in 

(c ) 

dezelfde peri ode 'the Eri
tish first class letter rate 
only has risen from 3p to _ 
9p ' • 

Ja, en hoe complee t is het 
verslag ? Heel comple~t ! 
Want U leest over de stra
tegische positie van IJs
land , het be lang van de ba 
sis Kevlavik voor de NAVO 
en het eeuwige geharrewar 
daarover tussen IJslanders, 
die het liefst met niemand 
iets te maken willen hebben, 
wAl vriendelijk zijn , maar 
toch zeggen: ' We don't like 
foreigners'. 
Ook vermeld staa n allerlei 
soorten vis en de hoeveel
heden, die elk jaar gevan
gen worden. 
De energieproblematiek 
wordt uit de doeken gedaan 

in ingewikkeld, doch zorg
vuldig toegepaste formule
ringen. Op pagina 70 komen 
Iris de Veer en Paul van 
Hal tot de conc lusie, dat 
IJslands strategische posi
tie, welke een gro t e hoe 
veelheid dollars oplevert, 
gezien ken worden als de 
primi-tieve accumula tiebron 
voor de eccnomisc he ontwik
keling. 

Huib Kneepkens schr eef een 
o~vangrijke bijdrage over 
spa a rgedrag, rentestructuur 
en infla tie. In de period e 
1961-'978 is er slechts 
tweernanl sprake geweest van 
een positieve reels rente. 
Hij constateert , d,t , hoe 
weI de ree~e rente bijna 
uitslaitend ne~at~ef i s , de 
spaqrzin weer t oeneemt , 
vooral rioor ear a c~ievere 

rentepoliti ek. 

Op pagina 105 ev . (ope~bare 
financi~n, blijkt, dat de 
overheidsschuld sterk toe 
neBT:1t ; dat l1et voeren V3.1~ een 
begrc tingsbe l eid , gedcht op 
het dempen van conjunctuur
schommelingen, moeilijk is. 
Het aspect 'milieu' (p . 12h) 
lij kt a:le e n ve:meldenswa0rd 
in positievp ZiL: ~e ~ pmid

delG.e levensduLtr van IJs
landse vrou ~en ligt boven 
de 8 0 jaa r e~ is danrmee de 
tocgate tar wereld. 

De t'_"ee laatste hoofc.stukken 
over lATA en Federal Reserve 
Systerr. doen re c ht: aan het 
hmerikaanse tintje van de 
studiereis o 

Bet slot is erg ple ~ ieri8: 
Allcreerst doet he t deugd in 
deliteratuurlijst te lezen, 
dat ROSTRA a l.3 Dronvsrmel
ding is cp3enomen . 
Voo~ts is ~r de rf'isirnpress~~! . 

Het scherpe waarnemingsver
mogen en de vacrd ige pen 
do en vermoeden, dat deze al
leen aan Iri s de Veer kunn en 
toebehoren. 

B.B. 

HyperiLfla tie op IJsl and , 
verslag van de IJsland 
New York reis. Faculteit 
de Economische Wetensctappen 
van de Universiteit van Am
sterdam. 1980. Prijs: f 12.50 
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Jonge bedrijfseconoInen 
die een carriere aInbieren in de 

internationale accountancy zijn welkoIn 
bij Arthur Young Nederland. 

Voor zojuist afgestudeerde of binnenkort afstuderende bedrijfsecono
men is er een uitstekende mogelijkheid om zich bij Arthur Young tot in
ternationaal opererend registeraccountant te ontwikkelen. Natuurlijk 
voorzien van de daarmede samenhangende interessante emolumenten. 

In verband met het internationale karakter van onze praktijk bieden wij u 
uitgebreide interne cursussen welke een aanvulling vormen op de post
doctorale accountantsopleiding. Waar nodig kuntu deze opleiding in 
werktijd volgen. 

Doordat wij bij onze clienten in team-verband werken krijgt u een goede 
begeleiding bij de praktische problemen waarmede u wordt geconfron
teerd. Bovendien wordt u regelmatig ge'informeerd over uw technische 
prestaties in een persoonlijk gesprek met een vennoot. 

Het werk bij ons is zeer afwisselend: onze clienten zijn afkomstig uit aile 
bedrijfstakken. Ons werk is veelzijdig: contrale van jaarrekeningen, bij
zondere financiele onderzoeken, bedrijfseconomische adviezen, organi
satiewerk, E.D.P. auditing enz. 

Er is nog veel meer wat u zou moeten weten : over de groei van het vrije 
beroep waarvan u deel gaat uitmaken, over uw progressie daarin en de 
mogelijkheid van doorgroei naar vennoot, over de Europese AMSA groep 
van vooraanstaande nationale accountantskantoren en over de activitei
ten van Arthur Young International. 

Mogen wij u daarom uitnodigen voor een orienterend gesprek, waarbij u 
met uw toekomstige collega's kennis kunt maken? V~~r een afspraak 
kunt u zowel schriftelijk als telefonisch contact opnemen met 
Drs A.J. Meyer, Arthur Young Nederland, Koninging Julianaplein 30-9-2, 
2595 AA Den Haag, Tei. 070-814161 ('S avonds 020-274075). De sollicita
tieprocedure zal bij ons snel worden afgewikkeld. 

!% [Rj 1T [g] [UJ [Rj W lQ) UlJ ~ [TI ~ [E [Q)[E [Rj ~!% ~ [OJ 
internationale accou tants 

• 

• 
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Leeronderzoek voor 4 personen 
-wnarin opgenomen de dood van de amsterdamse haven -

Vraag 1 : ~'Ja t te doen als de doktoren zeggen :~"Er is nog hoop ••• 
maar •••• It? 

vraag 2 : Hoe stel je de dood van een haven vast? 
vraag 3: (Hoe) stel je de familie op de hoogte? 
vraag 4: Hoe begraaf je een haven? 

Deze gedachten speelden mij door het hoofd na een 1-blok-lang, 
door vier studenten uitgevoerd, leeronderzoek o.l.v. Prof. 
Polak(verkeers- en vervoerseconomie). Zo'n 13 weken eerder 
stelden wi,; ons ten doel: "het leveren van een bijdrage tot de 
discuss ie over de toekomstige mogelijkheden van de haven van 
Amsterda m, met als leidraad de nota: De havenontwikkeling in 
het Amsterdam-Noordzeekanaalgebied(ook weI h a vennota) van de 
Gemeente(1), en het analyseren van de belangrijkste factoren 
die bepalend geacht kunnen worden voor de verdere ontwikkeling 
voor de haven v~n Amsterdam • 

Een samenvatting van de door 
ons geleverde bijdrage aan de 
8edachtenvorming over de toe
komst van de Amsterdamse ha
ven kan U - geachte ROSTRA
lezer - een aardig beeld ge
ven over een onderwerp waar 
U tot op d i t moment zo weinig 
van wi s t(zoa ls van de meeste 
dingen). V~~r een indeling 
van het totale onderwerp is 
gekozen voor een top/ down 
a n n pak. Beginnend met de in
vloed van de wereldgoederen
stromen op de havenontwikke
ling in ~est-Europa, waarna 
de onderlinge concurrentie
bep:,lende factoren tussen de 
~est-Europeese havens ~orden 

belicht. Tenslotte zal aan
da c ht besteed ~orden aan het 
nationaal z eehavenbeleid a l s
mede de invloo den van dit 
beleid en overige beleids
inst~nties op de havenont
':!ikkeling in liet ,\n:sterdam
Noor dzeekanaalgebied. 

WERELDGOEJERBNVERVOER 

Er hebb en zich na de t ~eede 

werel J corlog een aantal mar
kunte ontwikkelinpen voor 
gedaan, waardo o r deze perio
de als een struc tuurbreuk in 
de ontwikkeling van het ver
vo e rpatroon gezien kan worden. 

a. Het a~n tal koloni;en is 
cnel teruggelopen. 
De nieuwe sta~en maakten een 
begin met het beschermen van de 
eieen industrie a lsmede met 
het bewerken van de grondstof
fen die voo r die tijd steeds 
in on bewerkte stant het land 
verlieten. 

t. Aan het eind van de zesti
ger jaren we r d snel duidelijk 
dat de grond c toffenvoorraad 
niet oneindig groot is. De 
hieruit resulterende verschui
ving in economisc h e machts
posities heeft grote invloed 
op het vervoerspatroon. 

c. Verder deed zich eon vrij 
ingrijpende versc huiving voor 
in de grootte van de t r an
sportmiddelen(de zeesc hepen). 

Vooral de laatste ont,::i :-"e
ling heeft ingrijpende C( -3 e
quenties gehad voor de i n 
richting van havens, de ~root

te van scheepswerven en re
paratieinrichtingen. Ze was 
er mede de oorznak van dat 
landen, die een vocra~nstaan
de plaats in de scheepsbouw 
innamen in korte t~d een 
tweederangs natie werden. 

Een en ander heeft er toe ge
leid dat de ro l va n de wes
terse wereld in de ~ereld

e c onomie minder belangrijk 
i n geworden. De afhankelijk
heid van in te voeren grond
stoffen is steeds g roter ge
worden. Belangrijke pro gnoses 
m.b.t. een aantal produkt
soorten, gelet op hun her
komst en bestemminc in de 
toekomst , zijn ter beschikking. 

In grote trekken mag men ver
nachten dat de geIndustria
liseerde landen zich gaan 
toeleggen op hoger ontwik
kelde technologieen. Dit zal 
zijn weerklank hebben in de 

transportsector omdat grond
stoffen via andere en wellicht 
kortere routes vervoerd zullen 
worden en het aandeel van het 
meer hoogwaardige produkt in 
het totaal aantal tonkilome
ters zal toenemen. Dit wordt 
echter niet - zoals de 
grondstoffen - in bulk ver
voerd maar als stukgoed, 
wellicht in containers. Het 
verschepen van stukgoederen 
vereist echter minder scheeps
ruimte dan de grondstoffen, 
waardoor het benodigde ton
nage relatief zal afnemen. 
Dez e vermindering van tran
sport volume heeft zich na 
1970 merkbaar doorgezet. 

GOEDERENSTROfvlEN 

De groep havens/ havengebieden 
in West-Europa welke onder
ling met elkaar concurreren 
wordt weI aangeduid met 
"Hamburg/Le Havre-range". De 
concurrentiepositie van Am
ste r dam t.o.v. de andere ha
ven e in de range is na de 
stagnatie van 1971 slechter 
reworden. Amste~dam herstelde 
zich nie t meer, terwijl in de 
andere havens de ~roei weer 
langz aam op gang kwam. "De 
cijfer p, " lelten 7. ien dat het 
aan deel van Am s terdam voar 
aIle goederensoorten is te
ruggelopen, m.n. ook in het 
stukgoed en containers. Als 
mogelijke verklaring geeft de 
havennota:"op deze schepen 
drukken namelijk z ulke hoge 
exploitatiekos t en, dat zal 
worden gestreefd( .. ) naar 
het aanlop e n vun ~o min mo
gelijk havens". In de haven
nota vun Rotterdam denkt men 
daar heel anders over, blij
kens de opmerking:"Container
schepen zijn niet bijzonder 
groot en ku~nen in veel havens 
terecht". 
Het argument v a n Amsterdam 
lijkt dan ook niet sterk. 

Daar a Ile goederensoorten voor 
Amsterdam in de mineur zitten 
Itke n geen specifieke oorza
ken aanwijsbaar voor de terug
loop van de~e of gene goede
renstroom. 

Door het gebruik van relatie
ve getallen werd de malaise 

If) 



in de Amsterdamse haven veel 
duidelijker dan met gebruik 
van absolute getallen - zoals 
in de havennota - het ge val 
was geweest . Waarschijnlijk 
is door het gebruik van ab
solute getallen de havennota 
van Am s terdam nog niet zo 
erg somber . 

Wat betreft de technische 
voorzieningen en het prijs
niveau lijkt Amsterdam niet 
af te wijken van de andere 
Noordzeehavens . De binnen 
vaartmogelijkheden zijn dui 
delijk inferieur t . o . v. Rot 
terda m. 

Ook belangrijk lijkt de opmer 
king van Noorbergen : "Het 
ontbreekt duidelijk in Amster 
dam aan een voldoende groot 
aantal onafhankelijke( ••• ) 
cargadoors, stuwadoors en 
expediteurs . Als oorzaak 
wordt algemeen( • .. ) gewezen 
op het typische karakte r van 
Amsterdam als r edershaven 
(i . t . t . Rotterdam en Antwer
pen als expediteurshaven . ) " . 
Door de lijnrederijen wordt de 
vestiging van zelfstandige 
expediteurs tegengewerkt . De 
stukgoedpositie wordt hier
door verz':!akt. 

HAVENCONCURRENTIE 

Het zich al of niet ontwik
kelen van een havengebied 
t.o . v . anderen is ee n proces , 
waarin veel factore n zitten 
waarop de havenbestuurders 
geen invloed hebben . Deze 
factoren liggen in de schoot 
van de ~ereldpolitiek , de 
wereldhandel , de technologie, 
de overheid en ook de indivi
duele bedrijven . 

Grofweg kan men drie gebie 
den noemen , waarop een haven
autoriteit zich wel kan be
wegen : 
a . De relatie met de overheid; 
bo Concurrerende maatregelen 
ten aanzien va n het havenge
beuren zoals inversteringen, 
haventa rievenpolitiek en pro 
motie; 
c . Maatrege l en op het gebied 
van de havenindustrialisatie 
zoals investeringen ten bate 
hiervan , vestigingssubsidies 
trachten los te krijgen bij de 
overheid, en promotie. 

ad a . De relatie met de over 
heid is vaak ingewikke ld , te 
meer daar overheidsvertegen-
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woor digers deel u~~ kunnen 
maken van de havenautorite i t . 
In zijn relatie met de over 
heid zal deze moe ten streven 
naar snellere beslissings 
procedures b . v . ten caanzien 
van investeringen . Aa n de ene 
kant zal de havena utoriteit 
zo onafhankelijk mogelijk wil 
len zijnj aan de andere kan t 
wil men z ich , b.v . in de con
currentiestrijd met buiten 
landse havens en wanneer het 
op financiele steun aankomt, 
weer door de overheid gesteund 
weten . De praktijk zal dus 
een nogaL opportunistisch 
handelen te zien geven, waar
bij het verschijnsel "lobbyen" 
vast niet zal ontbreken . 

ad b .: Weinig kostenbereke 
ningen of analyses hebben 
d~ havenuitbreidinge n van de 
laatste jaren begeleid; af 
wegingen , waarbij b . v . milieu 
en lee f baarheidsaspecten 
aan bod kwamen , zijn er nau 
welijks geweest . Over het al
gemeen wilde men dit doe n , 
wat de concurrentie ook deed 
of van plan was te doen , op 
dat de goederenstromen maar 
niet terug zouden lopen , 
liever nog zouden oplopen . 

Deze " competitie in de aa n 
leg van infrastruktuu~' was 
mogelijk door de bereidheid 
van overheden hiervoor het 
geld beschikbaar t e stellen . 
De l aatste tijd heeft een 
tendens te zien gegeven, 
waarbij de overheid een betere 
afweging voor staat . 

Uitbreidingsprojecten worden 
minder sne l opgepakt . Een ont
wikkeling in het scheepvaart
verkeer, de c ontainerise ring , 
heeft een gedee l te van de 
lege haventerreinen benut 
doen worden voor opslag;: er 
is hier s prake van een be ter 
gebruik van de havencapaci 
teit . De ze efficientie kan 
ten goede komen aan de kwa 
liteit en de sne l heid van 
de schee psbehandeling . 

Waar de infrastructuur van 
de concurrerende havens en 
de kwaliteit en de snelheid 
van de scheepsbehandeling ge
lijk of nagenoeg gelijk zijn 
geworden, gaat de fa ctor ha 
ventarieven een rol spelen . 
Dan nog i s het niet zo'n gro 
te rol; door allerlei afspra 
ken en lijndiensten is de keu
ze van de haven reeds vaak 
van te voren bepaald . 

Onder p r omotie kan men ver
staan het bekender doen wor
den van de mogelijkheden van 
de haven en het intere sse ren 
van bedrijven, die b . v . voor 
retourvracht - een belang
rijKe beslissingsfactor , waar 
de keuze van een haven nog 
gemaakt wordt - kunnen zor
gen . 

ad c .: Net zo min als de in
vesteringen in de havenaan
leg of de rol van de haven
t a rieven erg goed geanaly
seerd zijn , is ook het verband 
tussen haven en havenindus
trie nooit grondig ontleed . 
Tussen de componenten haven , 
havenge bonden industrie e~ 
over i ge industri~ worden ge
makshalve verbanden veronder
steld, waarbij de aanwezigheid 
van een component de aanwe 
zigheid van andere veroor 
zaakt . Het i s gebleken dat 
het begrip havengebonden 
dikwijls wein'ig geldingskracht 
heeft ; men kan ~el spreken 
van voo rdelen, welke de lig
ging niet ver van een haven 
kan hebben . Veel industrie 
z it overigens ook om die re 
den niet in het havengebied; 
de aanwezigheid van een goe ~ 

de landinfrastruktuur, ag 
glome ratievoordelen en de 
li ggi ng nabt een grate stad 
waren weI beslissingsfactoren . 

Al met al maakt indust rie 
weI een belangrijk onderdeel 
uit van de activiteiten in 
het h a vengebied . Investeringen 
hiervoo r z ijn dan oak weI te 
rechtvaardigen , als men er 
tenminste maar niet bij b e 
weert, dat dit een dire c te 
rela tie hee r t met het haven 
gebeuren . Waar uit breid i ngs
plannen spelen zou men z ich 
van deze tweedeling bewust 
IDoeten zijn door de r uimte 
lijke ordeninr, in de haven 
hieraan aan te pas Ge n . Zo 
kan men i . p . v . lange r ec ht e 
stukken kade veel ef f icienter 
ronde have nbekkens aanleggen , 
om maar i e ts te noe men . 

Het aantrekken van industrie 
i s dus een goede zaak , zeke r 
waar het de werkgelegenheid 
betreft . Ook hier zou echter 
een afweging, waarin o . a . 
milieufac tore n een rol spe l e n , 
gewenst zijn . 

Een voorzichtige conclusie 
die uit de werkstukken naar 
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voren is gekomen is dat con
curr entie factoren een nie t 
zo beste basis vormen om een 
e f f i c i ent en maatschappel~k 

aanvaardbaar(in de zin van : 
overheidsgeld bestedend) 
havenbe l eid te voeren . De 
overheid heeft de taaR af 
te wegen waar i n zij geld stopt ; 
dit pleit echter de hav en
autoriteiten niet vrij om 
zonder veel analyse ongel i
miteerd geld ter invester i ng 
te blijven vragen . 

Wat geeft ons de Amsterdams e 
haven te zien? I n grote trek
ken stemt het algemene beeld 
o vereen met het beeld van 
deze haven . Al s specifi ek 
nadeel wordt de externe fac 
tor Rotterdam terecht ge 
noemd j de concurrentieslag 
met de andere havens is hier 
door ten koste van Amsterdam 
sterk be i nvl oed . 

Hoe denken de Amsterdamse 
havenautoriteiten nu verder 
te gaan? Kort en puntsgewijs 
samengevat betreft dit he t 
volgende . 
- I n de relat i e tot de over 
heid : Een slagvaardiger beleid 
wordt nagestreefd , met name 
op het gebied van de ver 
gunningenprocedures . Voorts 
wordt om meer financiele 
armslag gevra~gd , b . v . door 
de vr aag naar aanwijzing als 
stimul eringsgebied . 

In have n concurrerende inves 
teringen en maatrege l en : 
Deze wil men zeker handha 
yen . Alhoewel een aantal 
goederen z~n afge va llen , 
wordt toch een inves t erings 
beleid gepresenteerd , dat 
zovee l moge l~k en zoveel 
mogelijk verschillende soor 
ten goederen wil beslaan . 
Of weI : men konstateert dat 
het gokken op e~n paar d on 
veestandig is , maar ziet niet 
in , dat het gokken op aIle 
paarden ook weinig opbrengt . 

Het verlagen van de haven 
tarieven word t ook nagestreefd . 
Aangezien het i nfrastruktu 
rele nivo en de mate van 
effic i entie i n de Amsterdam-
se haven a l achter bl~ft -
en dit dus me er dan de ha 
ventarieven een rol speelt 
in de havenkeuze -, zul l en 
tariefverlagingen niet veel 
effect hebben . Dit zal slechts 
zo z~n t . a . v . goederen , 
waarvan de behandel i ng de 
toets der vergelijking met 
andere havens kan doorstaan . 

- Ten aanzien van i ndustri e 
in de haven: De al genoemde 
analyse met betrekking tot 
de verbanden tusse l. "\ven en 
industrie ontbreken ook hier . 
Zo valt b . v . niet aan te to 
nen wat nieuwe havenaktivi 
teiten ~ab~ I Jmuiden voor 
effecten zullen hebben op 
industrievestiging in de 
Amsterdamse haven . Evenmin 
is duidel~k wat men onder 
havengebonden verstaat j dit 
l aatste biedt dan we I weer 
de mogel~kheid om a Ile i ndus 
trie , die zich in Amsterdam 
zou willen vestigen , te be 
schr~ven a l s havengebonden , 
daar toch niemand weet wat 
dit inhoudt . 

Een z eer be langr~k aspek t 
van de Ams t erdamse haven mC3 t 
nu nog vermeld worden . Dat 
is nl . datgene , wat men als 
centrale doe l ste l ling heeft 
gekozen , het handhaven van 
de werkgelegenhe i d i n de 
haven . 

Wat dit betreft valt te con
stateren , dat deze doelste l
ling in de blijkbaar toch 
~eer opgepakte havenconcur
rentiestrijd geen kansen heeft . 
Immers de concurrentie richt 
z ich op het zo sne l en goed 
koop afhandelen van goederen
stromenj en waar de loonkos 
ten hoog z ijn , zal mensel~ke 
arbeid dus niet zo gewenst 
z~n . 

Als men bij industrialisatie 
het begrip havengebonden 
weglaat en aldus het Amster 
d~ mse havenge bied bescho~wt 
als een industriegebied(dat 
toevallig aan het water l ig t ), 
dan liggen hierin nog weI 
kansen voor d e werkge l egen 
heid . De inversteringen , die 
men doet , moe ten zich dan weI 
meer h i er op richten i . p . v . 

op havenaktiviteiten , waar -
van het resultaat qua werk 
ge l egenheid gering of nihil i s . 

Pieter Beemsterboer 

Wegen s plaatsgebrek waren 
wij helaas niet in s t aat het 
a rtikel van Pieter Beemster
boer integr aal a f te drukken . 
Wi j hebben een geheel sub 
jektie ve tweedeling aange 
b r acht. Vo l ge n de maan d kunt 
U het tweede dpe l van dit 
artikel verwachten . 
Met onze excuses aan de 
auteur, 

de redaktie . 

ET BEHEER EN 
DE VERLOEDERING 

Sedert enige tijd is het 
niet me~r mogelijk voor stu
denten om vanuit het Mau
'poleum te telefoneren . 
Een andere verslechtering 
van de werkomstandigheden 
treft men in de kantine . 
Het overgrote dee I van de 
bep l anting werd vervangen 
door plast i c , waarvan 
slechts de vorm enieszins 
doet denken aan flo r a . 

Tijdens een bijeenkomst 
van de Beheersraad werd 
aan de beheerder gevrBagd 
naar de motieven achter 
deze ve r anderingen . 
Ze bleken te bestaan uit 
de door de bezoekers van 
het Maupoleum aangebrachte 
beschadigingen aan tele 
f oontoestel l en en planten . 

Het is de vraag wat meer 
betreurenswaardig genoemd 
moet worden. De r.taatregelen 
van de beheerder , die 
blijk g even van een vo l
ledig g ebrek aan kreati 
viteit, op grond waarvan 
er niets anders op zit dan 
te wijken v~~r de ver 
loeder i ng? 
Of de houding van de leden 
van de Beheersraad , d ie 
deze maatregelen kritiek
loos aanvaarden en er 
daardoor blijk van eeven, 
dat soc iale wetenschaps 
beoefenaren nog steeds 
niet in s t aa t zijn o ~ lo s 

singen te be denken voor 
eenvoud i ge problemen? 
Of dachten ze soms dat er 
problemen z i jn opgelost? 

Drs. A. C. M. Jansen 
(Ekon . Geogr . Inst . ) 
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Elke bedrijfseconoom m/v 
zou de kansen bij Unilever 
eens moeten bekijken 
Want die zijn er te over. Zowel op financieel
economisch gebied als in de marketing-sector. 
Begrijpelijk. Unilever is een zeer gevarieerd bedrijf 
met een sterk doorgevoerd decentralisatiebeleid. 
Oat geeft ruimte aan management op verschillend 
gebied bij een groot aantal zelfstandige werk
maatschappijen. 
Voor bedrijfseconomen betekent dat: levendig en 
afwisselend werk in een dynamisch, soepel 
ondernemersklimaat; met een (snel) groeiende 
zelfstandigheid en verantwoordelijkheid. 

Financieel
economische sector 
Oe mogelijkheden in de financieel-economische 
sfeer zijn bij Unilever ruim en aantrekkelijk.ln de 
eerste plaats bestaat er door decentralisatie een 
grote verscheidenheid van functies op het hoofd
kantoor en bij de werkmaatschappijen. Oaarnaast 
brengt het grote aantal produkten differentiatie in 
problemen, werkklimaat en beleid. 
Uw functie bij een Unilever werkmaatschappij omvat 
intensief contact met een aantal bedrijfssectoren. 
U krijgt te maken met produktie-, marketing- en 
verkoopprocessen die bedrijfseconomische 
ondersteuning vragen. AI heel spoedig verwacht 
men van u een bijdrage in formulering en uitvoering 
van het beleid. 
Ook de afdeling Interne Accountantscontrole blijkt 
vaak een platform voor verdere ontplooiing. 
Het contact met de grote verscheidenheid aan 
Unilever bedrijven resulteert niet aileen in een 
afwisselende job waarin controle en advies elkaar 
aanvullen, maar verschaft u tevens de ervaring die bij 
Unilever ook voor toekomstige functies bijzonder 
wordt gewaardeerd. Het volgen van een post
doctorale accountancy-opleiding is voor aile 
hierboven genoemde functies noodzakelijk. 

Marketing sector 
Van het totale pakket merkartikelen in Nederland 
neemt Unilever een fors deel voor zijn rekening. 
U vindt daarin overwegend bekende namen zoals 
b.v. Blue Band, Becel, Omo, All, Iglo, Unox en Calve. 
Marktleiders vaak, die hun plaats in de winkels snel 
verruilen voor gebruik in het huishouden. 
Om de produkten op hun levensweg adequaat te 
kunnen begeleiden, beschikt elke werkmaatschappij 
over een hooggekwalificeerd marketing-apparaat, 
waarin aile activiteiten rond de produkten 
gecoordineerd, begeleid en bijgesteld worden, 
vanaf de fase voor introduktie tot en met de 
consumptie. 

Mocht u een marketingfunctie bij een van onze 
ondernemingen ambieren, dan krijgt u een bijzonder 
boeiende job. 
U bent dan namelijk betrokken bij het concipieren 
en uitvoeren van beleidsplannen, die de levensloop 
van een produkt bepalen. U wi::rkt daarbij nauw 
samen met onder andere produktontwikkeling, 
produktie, verkoop, marktonderzoek, het reclame
bureau en de bedrijfseconomische afdeling. Naast de 
uiterst belangrijke "training on the job" is er een 
uitstekende eigen marketopleiding in de vorm van 
seminars om u voor de specifieke kanten van uw 
functie te bekwamen. 

Ais deze korte schetsen uw belangstelling wekten en 
u uzelf in een beleidsuitvoerende en beleids
formulerende functie bij Unilever ziet zitten, als u 
bovendien de mogelijkheid van afwisseling van 
functie en standplaats aantrekkelijk vindt dan willen 
wij u graag ontmoeten. Orienterend wederzijds en 
uiteraard geheel vrijblijvend. 
Een afspraak voor een gesprek maakt u met (voor de 
financieel-economische sector) de heer R. Staal, 
telefoonnummer 010 - 644240; 
(voor de marketingsector) de heer K. de Boer, 
telefoonnummer 010 - 644248. 

Unilever omvat een indrukwekkend aantal 
werkmaatschappijen.ln 75 landen staan 
haar medewerkers midden in het 
dynamische marktgebeuren van alledag. 
Oit biedt de goede manager hoogst interes
sante kansen in een veelzijdig concern. 
Indien u behoefte heeft om ge'informeerd te 
worden over andere mogelijkheden bij 
Unilever, dan kunt u vanzelfsprekend 
eveneens contact opnemen. Belt u dan: 
010 - 644232. 

U Unilever 
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11()y(~()rl' ZIJII)~l'I~IIII'l' 
EfJ-ige tijd (Eeleden bestond er op de Interfakulteit van 

Aktuariadt en Eko~ometrie het plan on de Zuidafrikaan 

Prof . D.O. ~el van de Universiteit van Bl oemfonte i n uit t e 

nodi t en voor een gas tdocentschap voor drie maanden. Hierte

Ren bes to~d noga l wat be zw&ar, zoals ook Folia Civitati s 

in haar nu~merB van 4 oktober en 11 oktober meldde . ~im 

Swaan, een van ue studenten ekonometri e die een handteke 

ningen&ktie st~rtte tegen kontakten met Zuid-Afrika, gaat 

in het ondersta<tnde in 0:0 het waarom van deze aktie en op 

e nkele p~nte~ die in de diskussie erover een rol spe len. 

'GRAZENDE BANT OES' 
Het is , li j kt mij, g enoeg 
z aa bek end hoe o~menselijk 

he t apartheidsregime is. 
Op ~4n aspekt wil ik i e ts 
d i e per i ng aan : het onder 
wi js systeem in Zuid -Afr ika . 
Net a l s in d e parken zi j n 
ook i n d e Zuida frikaan s e 
s cholen d e banken g~ s chei
den : aparte scholen v~~r 
blanke n , kl eurlingen, Indiers, 
en Af rikane n . De apar t h ei ds 
i deo log i e is diep g eworteld 
in het ond erwijssysteem . 

De toenmali g e mi nis t er van 
Inheemse za ken, de l a tere 
pre mier Verwoerd wi st het 

i n 19 54 treff end onder 
~'I o()rden t e brengen: " De 
Ba1toe moet i n aIle opz i ch
ten g elee rd worde n zi j n 
eig e n g e me e nschap te dienen. 
Er is voo r hem gee n pla a ts 
in de Europo s e g e me en schap 
b ov en het n i vo van be paald e 
v ormen van a r be i d( ..••• ) 
0-1.," onderwi j s sys 'teem moe t 
de Bantoe n i e t mi s leid e n 
d oor hem de g roene we i den 
van d e Europe s e ge meenschap 
te late n z ien , want hij 
zal ar t och nooi t op g r a z e n ! 
Daar k u nen we eni e c ijfers 
v an het Zu idaf rika an e In
s t i tuu t v oo r Ras s e n Re l a ties 
a an toev oege n : 

Gem i dde ld e onderv i jsuitg a ve n 
pe r l eerling i n 1975/76 
b a.nke R 644 
k l e urlingen R 139 , 62 
Indiers R 189 , 53 
Af r ikanen R 41,80 
( R 1 = f2,40) 

Be grijpeli j k dat in 
zo ' n onderwijssystee fu s lechts 
weinie n i et- blanken }ot de 
universiteiten doordring en • 
Terwij l v an de gehele Zuid 
afrikaanse bevolking mind er 
dan 25% u i t blanken bestaat , 
nemen zij op d e universitet
ten 85~ van de pla~tsen in. 
Ook de univers itei ten z i jn 
g escheiden ~aar huiuskleur. 

BOYCOT 

Al sinds de vij f tig er jaren 
pleit het Zu idafrikaanse 
illegale verzet in het buit 
enland voor een volledi ge 
boycot van het apartheids 
regime om op die manier de 
va l ervan te bespoedigen . 
In het buitenlsnd word t 
daar nogal eens op g eant
woord da t zo 'n boycot d e 
pos itie van de zwarte be 
volki nB a Ileen maa r zou ver 
slech teren . Een verteg en
woord i ge r v an het Zuidaf ikaanse 
verzet ze i daarover in 1960 
" d a t de zwarte bevolking z ich 
v o l ledig be /ust i s van het 
f eit da t ze zullen moe ten 
l i jde n terwille va n het 
hers te] v an he t re cht. Het 
vooru itz ich t van een eff e k tieve 
boycot is al v eel meer dan 
h e t e i naeloze l i jden waa r wij 
on der de hu idig e omstandig
he den a an onder-,vorpe n z ijn" . 

Eem volledige boycot i mp li
ce ert dat ook we te ns c happ e 
li jke kont akt e n g e meden moe
t e n word en . Derge lijke k on
takten steunen het apart
heids reg i me soms direkt, 
omdat aparthe idside ologien 
met een "wetenschappelijk" 
sausje worden overgoten; 

Borns indirekt omdat ze 
het apartheidsregime in de 
stand helpen houden . Kont a k
ten die het verzet t egen de 
aparthe id direkt steunen 
zouden d~arinteBen sterk aan
gemoedigd moete n worden . 

Een handtekeningen akt ie van 
enkele studenten aktuariaat 
en ek onome t rie tegen kon
takten met Zuidafrikaanse 
wetenschappel i jke inste lling
en en personen dac'. r we rkz aam 
leverde 139 handtekeningen 
op . Daarvan was onBeveer de 
helft van studenten aan de 
Interfakulteit (er zijn onge 
veer 250 studenten). Onder 
de overige handtekeningen wa
ren er vee l van raedewerkers 
en studenten aan de ekonomische 
fakulte i t . Deze ha ndtekeningen 
aktie was nadruKke li jK miet 
tegen de peraoon v a n de heer 
Ne l gericht , maar teBen kon
takten met de apar t heid - Zu i d 
Afrika in het alge rae c n . 

Op de Interfakulteitsrand 
v a n G oktober werd nedebateerd 
over kontakten met Zu i d - Afr ika. 
Enkele passages hieruit : 
Prof. Neudecker die het 
voorstel had ge~aan om Ne l 
uit te nodig en , vond dat je 

mens en moet beoorde len om 
h un persoonlijke eigensc hap-

pen . "Als je mensen beoor
dee l t op g roepske nmerken, doe 
j e ook a an a par the id" Hi j 
ve r telde de i llusie te he u
b en da t je met mense li jke 
d ad e n kunt i nwe rken op systemen 
in d e were l d . 
Over i gens moet benadrukt wor
den dat Pro f . Neudecker g e en 

voors tnnder van aparthe i d 
is . 

Ruu d Krei j g er, wetenschap
pelijk medewerker , vond 
dat men zich moe t reali sp.ten 
d a t enkele medewerkers van 
de Inter fak u l t eit noo i t een 
g as td ocent schap i n Zuid 
Af r i ka kunnen vervullen , op 
g rond van de daar geldende 
criteria (naar huidskleur) 
Pro f . de Jager was tegen boy
co t ten in het algemeen. . 
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"Van den Doel deelt de optimistische wereldbeschouwing van de Verlichting die in 
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Michael Ellman, Een kritiek op de konver
gentietheorie, TPE 411, p. 21. 

" ... gewoonlijk wordt de technologische ontwikkeling als een objektieve ontwikkeling 
beschouwd, waarin geen politieke gedachte tot uitdrukking zou worden gebracht. We1-
nu, mijn boek toont aan dat er een politiek in ligt besloten van kontrole op en verdeling 
van de arbeidersklasse." 

Benjamin Coriat in een interview van 
Hugo Kijne, Graham Lock en Hans Vene
ma, TPE 411, p. 63. 

"Hoe meer ik me met dat Jordaanoproer bezig hield, hoe meer ik me afvroeg waartegen 
die mensen zich nu eigenlijk verweerden. Zo kwam ik op die steunregelingen terecht 
en merkte alras dat daar nog vrijwel niets over geschreven was." ( ... ) 
"De Rooy biedt een kijkje in de socia Ie gaarkeuken van de overheid en geeft voor een 
be1angrijk dee1 'inside-information'. Hij probeert over de ruggen van Haagse topamb
tenaren en ministers heen te kijken hoe het een en ander bekokstoofd wordt" ( ... ) 

Florian Diepenbrock, Vladimir Mars en J os 
van Meeuwen recenseren het proefschrift 
van P. de Rooy over werklozenbestrijding in 
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In z ~ Jn opvatt i ng zou j e, 
als je Zuid -Af r ika wi lt 
boycotten , ook vele andere 
landen moeten boyc ot t en, 
v anwege de onr echtvaar di g
heden die daar plaar svi nden . 
Hij yond dat je kontakten 
met Zuid - Afr i ka moest aan
houden, om j e s t andpunt 
over de s ituati e aldaar ken
baar te maken. Hi j benadr ukt e 
dat niet iedere staat sbur ger 
een afge l e i de van de s taat 
is. Al s hi j z ou wete n dat 
kon takten steun zouden be
tekenen aan apartheid , dan 
zou hij ertegen z i j n. Kon
takten betekenen naar z i jn 
mening echter an sich geen 
steun . 

U ITERST l,iIDDEL 

Naar mijn mening moet je 
meL boycotten van staten zeer 
teraghoudend zijn . Het is 
zeker niet zo dat je elk 
land maar meteen moet boy
cotten , als je het met daar 
heersende systemen of re 
geringsbeleid niet eens bent . 
Het moet een uiter s t midde l 
zijn , dat bovendien door 
grote delen van de bevolking 
van het betreffenae land 
gesteund wordt . 
Welnu dat is allemaal bij 
Zuid - Afrika het geval . AJ 
tientallen jaren lang wor 
den kontakten met Zuid 
Afrika aangehouden onder het 
a rgument dat er op die ma
nier iets veranderen kan in 
he t apartheidsregime . Deze 
dialo og levert echter geen 
resultaten op ; integendeel : 
de maatrege l en van het 
apartheidssysteem worden 
steeds liarue", oak in het 
onder\'rijs . 

Een doorslaggevend art ;ument 
is bovendien dat Zuid - Afrika 
zich hee l duidel i jk binnen 
de Noord,..Atlantische invloeds
sfeer bRvindt . Zou dat niet 
~o zijn , dan zou een boycot 
naar a I le waar schi jnl ijkheid 
niet zoveel e~rekt hebben, 
als het al e een neeatief 
effekt heeft . 
De blanke ekonomie in Zuid 
Afrika heef t zich kunnen 
ontwikkelen (mede)door de 
hv.lp , handel en investe 
ringen uit West -Europa en 
Noord - Amerika . De blanke 
overheersin~ steunt mede 

op . di e banden. AIl een het 
verbreken van die banden 
tesamen met het verze t in 
Zuid -Afrika zelf ka.L het 
aparthe i dsregime verdrijven . 

I n het Nederlandse parlement 
is een boycot van Zuid
Afrika al tijdenlang een 
hot i ssue . Het kabinet viel 
bijna over de olieboycot en 
op het ogenbl ik wordt 'er 
gewerkt aan een vol l edige 
verbr eking van het Culturele 
Akkoord me t Zuid - Afrika , 
waar onder oak de wetenschap
peli jke kon~akten val len . 

ACHTRR GESLOTEN DEUREN 

~at zijn nu de concrete re
sultaten van de discussie 
in de Interfakulteitsraad? 
Helaas waren de s t udent en 
in de raad n i et allemaal 

\ 
\ 
~. 

per soonlijke aard over de 
tafel zouden gaan . Daarmee 
werd ook de po l i t ieke dis 
cussie over de vraag of een 
gas t docentschap van Prof . 
N e 1 he '" aFartheidssys teem 
steunt , geheim verklaaTt . 
Bovendien is het nog maar 
de vraag of er we I zovee l 
persoonlijke argument en 
tav de heer Nel ove" tafel 
zijn gegaan , gezien het fe i t 
dat niemand vee 1 van hem 
afweet . Prof . Cramer , ge
vraagd wat er ~esloten is 
in de besloten vergadering : 
"Aan de voorV/aarden van 
(bovengenoemd , WS) bes l uit 
is ~ niet voldaan door 
iemand . Dat kan in de toe
komst natuurlijk nog we I 
gebeuren" . (onderstreping 
van mi j , '.'IS) Prof . Neudecker 
is i n e l k gevQl naarstig op 
zoek cei ::aai1 naal" meer 
(positieve) i nformatie over 
Prof . Ne l. Hij vroeg spe
c i aa l of er in dit artikel 
vermeld kon worden dat hi j 
er v is 

1 )4.'5 

D 

De cirkel stelt vocr het · to ~ ale bedrag dat v~~r het onder 
wUs wordt uitgegeven; A Le t percent1tge dat uan Afl' i kaanse 
le~rlingen wordt besteed , B aan kleurli ngen , C aan Azj ate~ 
en D aan blar.ke leerlin~er.. De ~oloDmen ste llen het bedrag 
(in guldens) voor dat per jaar per leerlinp door de rege -

, wordt uit e even . A .ll C en D a I s h ier-boven ao.fl'e"even . 

een v00rstander van een 
volledi ge boycot. Een com
promisvoorstel van de stu
dentenfrak tie werd met een 
kleine wijz i g i ng vrijwel 
unani em aang enomen . Dit hield 
in dat "door of naDlens de 
Interf akulteitsraad geen 
kontakten worden onderhouden 
me t Zui daf:c i kaan3e weten
s0happelijke i nstell i ngen 
of me t personen di e daar 
wcrkzaam zijn , tenz i j de 
Interf aku l t eitsraad van 
mening is da t deze contakten 
het a par t he i dssysteem niet 
ondersteunen" . 

Al mel al een va ag beslui t . 
De verdere discuss ie ov er 
het al of ni et aantrekken 
van Prof . Nel yond am~t~r 
ges loten deuren plaats , 
voorzitter Prof. Cramer be 
riep zi ch hi p.rbij op het 
feit dat de argumenten van 

dat de heer Nel over t~ee 
j aar &an de Interfaku l te it 
~al doueren . Daar mee is weI 
duidelijk dat een gas tdocent 
schap van Prof . Nel nog 
zeker niet va n d8 baan is . 
La t en we hopen dat Prof. 
Neudecker beschaa md zal 
worden in zijn verwachtingen . 
Zeker is weI da t ook een 
n ieuw opgepoet t voorstel 
v oor een gas tdocentschap 
van een Z ui dafrikaan op 
vee l tegenstand kan rekenen . 

Wim Swaan . 

Bi nnenkort za l ~et tweede 
deel verschi j nen van een 
Zwar tbo ek ov er Wet ens chap
pelijke Kontakten van Ne 
der l and met Z~id -Afrika . 
Hes eerste deel is nog te 
bestellen bi j de Ant i Apart 
he i dsbewegi ng Neder l and . 
(tel . 020- 237335) 
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Eind november start in Intermediar een serie over tEconomen 

en de cisist. In deze serie zullen de tgrote geesten t der 

economie uit deze eeuw worden doorgelicht op hun opvattingen 

over oorzaken van en beleid tegen economische crisis . Keynes, 

Harrod , Mandel, Tinbergen,etc ... , ze waren allemaal zo ver

geven aan verschi llende auteurs die zich hieropwildenwerpen. 

Paul Samuelson echter bleef als arme ongewenste op de plank 

liggen , hetgeen deed besluiten om~et de vader van de neoklas

si eke synthese- dmv een interview - z~lf zijn intellectMeel 

portret samenstellen. Als jounalist vermomd ben ik dus rich

ting V.S. get~okken . Intussen waren J.K.Galbraith en Paul M. 

Sweezy toegevoegd aan het lijstje aan de tand te voelen eco

nom5.sche grootheden. Enkele indrukken van de drie volgen 

hieronder. 

EEN GElviEENSC HAPPELIJKE 
VIJAND ? 

Het doorzagen van de belang
rijkste hedendaagse repre
sentanten van resp. het neo
klassieke/Keynesiaanse den-

,~,,~'I<'"lllJ(I/I;, ken, het insti tutionalisme 
t; ~' en het. marxisme bi~tnen een 
),j 0 7 f?J ' ,week g~ng me meer ~n de ~'~~(o'~&'kOUde kleren zi tten dan ik 

' ..... ~,> : gedacht had. 

''\''~Wl " ,- ; 
\~i~\/ ,)"/ . 
"~I, . ' , L . 
' . Met een cevoel dat waar -

... /~ 'ff.c' schijnlri:jk sterke verwant-
~h%f;; - 'A ~ schap heeft met dat van 
13':;:(1.1/. . _ tentamenvrees begon ik aan 

""~.","" elk der gesprekken . De mate 
~ waarin ik dat gevoe l tijdens 
, '\ de gesprekken wist weg te 

~
- c -k \':erken bleek overigens (al 

- ~ dan niet vreemd genoeg) po-
i!=: l.,{~tft- _. si tief gekorreleerd te zijn 
-;;;--_ ~G~ met de mate van t linksheid t 
~~1'> van de verschillende perso -
~--:::;:~IU~ nen. Verder bleken de per-

Samuelso soonlijke verschillen tus
sen de drie zo mogelijk nog 
groter dan het verschil in 
opvattingen. En dat laatste 
i s toch niet gering. Slechts 
een enkel gemeenschappe lijk 
puntje heb ik a l pratende 
kunnen opvissen: hun ge
meenschappelijke hekel 
aan Friedmans monetarisme. 

PAUL Iv!. SWEEZY 

~aul Sweezy- die als eerste 
op het programma stond-
kon zich hier overigens 
niet al te druk om makem: 
"I think monetarism is a 
very simpleminded stuff", 
wilde hij hierover kwijt 

?(' ,., ) 

aan het einde van ons ge
sprek. Hiervoor was hij in
gecaan op een Groot aantal 
onderwerpen: van een al 
dan niet aanwez ige crisis 
in het marxisme tot de eco
nomische en politi eke ge 
volgen van de Vietnamoorlog; 
en van de actualiteitswaarde 
van zijn (samen met Paul 
Baru.n geschreven) ;,jonopoly 
Capital tot de relevantie 
van Keynesiaanse politiek. 
Sweezy docecrt niet meer. 
~el is hij nog aktief als 
redakteur van de ~onthly 
Review, waarin hij ook zelf 
regelmatig publiceert. 
Verder- om nu maar in de 
niet-economische waarderings
oordelen te vervallen- i s 
het een zeer vriendelijk 
man, die uitstekend chicken 
sandwiches weet samen te 
stellen en die rondrijdt in 
een automobiel die ten tijde 
van de publikatie van Mono-

Milton Friedman; vijand ? 

poly Capital in 1966 zijn 
beste jaren al gehad moet 
hebben. Bij het afscheid 
wist hij mij nog mede te 
delen, dat we geluk hadden 
om Frank als hoogleraar aam 
de faculteit te krijgen. 

JOHN KENNTH GALBRAITH 

Het gesprek met Galbraith 
viel uiteen in een deel v66r 
en een dee 1 na het telefoon
tje van Edward Kennedy. De 
laatse bleek moeilijkheden 
te hebben met zijn campagne 
en Galbraith scheen onmis
baar bij de oplossing daar
van. WeI een leuk sfeertje 
verder. Door een uit India 
(waar Galbraith ambassadeur 
is gewees t) meegekomen be
diende naar de study ge 
bracht, waar Galbraith al 
kl~ar zat onder een om
vangrijk gehandwerkt tableau 
waarop de mededeling stond 
dat zijn eerste devies e 
luidde:"Bescheidenheid is 
de slechtste deuga die je 
kunt bezitten". In het vol
gende gesprek bleek dan ook 
dat hlJzelr In leaer geva1. 
die deugd niet bezat. 
Vergeleken met Galbraithian 
economics stelt de economie 
beoefening weinig v~~r. Wel
liswaar domineert het neo
klassieke denken nog, maar 
l ang kon dat niet meer du-
ren: 

" .. all the positivist eco
nomists have the support 
of tradition and respecti
bility. Those of us who 
l abour on the orther side, 
do not have any sence of 
neglect, because we have 
the powerful support of 
circumstances and history 
OR our side. I \70uld much _ 
rather have history on my .., 
side than professor Friedman!" 

PAUL A. SAMUELSON 

Het interview met Samuelson 
vond plaats op zijn kamers 
i 11 het Massachusets Insti
tute of Technology, een 
komplex met de omvang van 
een redelijk grote Neder
l andse stad e Heel aardig 
was het aanwez igheidsbord 
met een verzameling namen 
die hier in veelvoud in de 
bibliotheek zijn terug te 
vinden. 
Het gesprek had een enigzins 
gehaast karakter. Dat moest 
ook weI, omdat Samuelson 
s lechts 20 minuten ervoor 
had uitgetrokken en dat is 
niet vee l om enkele duizen-



den bladzijden verzameld 
werk door te nemen. Na elke 
vraag kwam in sneltreinvaart 
een antwoord van anderhalve 
minuut, dat uitgetikt nog 
altijd iets meer dan een 
volle bladzijde a4 bleek 
te beslaan. Af en toe was 
er overigens nog weI iets 
tussen in te brengen. Nadat 
hij gesproken had over de 
groeivoorspellingen van een 
groep OEeD-experts in 1970 
bijvoorbeeld: 
Samuelson:~!hich country do 
you think was going to grow 
the most in that period of 
time ? 
RdK: Japan 
samuelson: Yes. 

U ziet de tentamen vre es 
was one egrond. Verder bleek 
tij niet erg bereid om in 
bepaalde zaken het achterste 
van zijn tong te laten zien. 
Als ik U nu tussen Joan Ro
binson en Milton Fried man 
in moest zet ten-vroeg ik 
h e m- wat zouden de relatieve 
a f standen dan zijn? 
" Well, actually my birth
date is May 15 and that is 
midway between the birth
day of Karl Marx anc. John 
Stuart Mi ll and it alv.(ays 
seems to me that I was 
born on the lucky star." 

Tenslo t te nog een t er~g

blik op de studieti~d: 
"I::as a brigh t student 
so I naturally ~new all 
the ans,,'rers wLic1 my tea
chers expected." 
Een stichtelijk woord voor 
tentamenkandidaten, li jkt 
::-.ij ZOo 

RdK 

lION)) 
Ronduit de Raad 

Afgelopen maand werd in de 
Raad een motie van de twee 
studentenfrakties aangenomen 
Maarin de voorbereiding die 
op sommige fakulteiten worden 
getroffen voor de invoering 
van de twee fase struktuur 
werden afgekeurd. 
Hoe steekt de vork precies 
in de steel? 
Zoals iedereen waarschijnlijk 
wel weet, staat binnenkort 
in de Tweede Kamer de wet 
op de twee fasen Dtr~ktuur 
ter diskussie. Oudere jaars 
weten waarsch ijnl ijk \ n eer
dere stukken al voldoende 
over wat die wet ongeveer 
inhoudt, terwijl eerste jaars 
er in "Keerpunt '80" over heb
ben kunnen lezen.lk wil het 
hier wat de bedoeling van de 
wet betreft dan ook laten bij 
wat trefwoorden: indeling 
van de studie in twee fasen, 
een eerste fase van vier jaar, 
waarin handboeken onderwijs 
wordt verzorgd, een tweede 
fase, aIleen toegangkelij k 
voor "de slimmerikken", se
lektieve propedeuse en beper
king van de inschr ijv ingsduur. 
Zoals bt aIle wetten die op 
de universiteiten be trek-
king hebben wordt altijd he 
advies van de universiteiten 
zelf gevra~gd. Niet dat er 
altijd naar die adviezen ge
luisterd wordt. Dat werd met 
de g~ng van zaken r ond de 
twee fasen wet weI bewezen. 

De univer~itei ten, ook de 
ekonomische fukulteiten, rea 
p,eerden a fwijzend, maar Pais 
liet zich daar niets aan ge
le gen liggen Pon diende het 
wetsontwerp ongewijz igd in. 
~aar g ing het de studenten
}'r ,cKties YlU om in de door 
hen inp,edi e nde motie? 
Op sommige f akulteiten (de 
on7e niet) zijn er commissies 
ingesteld die de voorberei
ding voor de invoering ter 
hand moet en nemen. Bovendien 
is een ap rt landel ij k over -
leg ingeste ld van voorzit-
ters va n ekonomische fakul
teiten, waar dit punt ook wordt 
besproken. Dat is vreemd. 
Aan de Bne kunt zeggen de 
fakulteiten dat z e tegen de 
twee fasen wet zijn, aan de 
andere kant bevorderen ze 

de invoering door die. nu 
vast voor te bereiden. Voor 
die voorbereiding wordt onder 
andere als argument gebruikt 
dat het in belang is van 
studenten, omdat er nu nog 
voldoende tijd is am de voor
bereiding goed te doen. Onzin, 
studenten hebben volgens mij 
maar bij een ding belang, nl. 
dat er geen twee fasen struk
tuur komt. 

Ik denk ook niet dat dit het 
werke ltke argument is. Eerder 
lijkt het me dat de fakultei
ten hopen d~ t ze door nu vas t 
voorbereidingen te treffen 
voor de aerste fase ze straks 
individueel een betere onder
handelingsoasis met Pais 
gen om te praten over de ver
deling van de tweede fase, 
Want dat is een belangrijk as
pekt van de wet. Voortaan 
wordt tweede fase onderw~s 
niet meer i n iede r vak op 
alie fak~ ltoiten g~ Ge\eno Zo 
zou tet b.v. kULnen ztn dat 
t et t~eede fase onJerw~s be
dr iji s e konomie ni e t meer in 
Amst e r dam wordt gegev en m&ar 
dat je daarvocr naur Rotter
da m moet.Je k~nt jo voorstAl
len dat dat voor anze bedrijfs
ekonomen geen aanlok~elijk 
per,orektief is. 

Toch denke n wo d~t ti it kor t 
zichtis najagen v~n korte 
termijn eigenbelane op de 
lang e t ermijn onE alle£!n v" n 
de regen in drup helpt. Im
mers de eniee mogelijkhoid om 
do we t t e gen ta ~o~ den is 
duidel~k te rnakon dat de uni
versiteiten niet Ri ll en mee
werken aan de invoering daar
van. En als aIle fakulteiten 
de voo~~ereidingen nu al ter 
hand n iR van een i~di-
v i d u ee l Jnde r t andelingsvoor
deel ook geen spr~-e meer. 
Vandaar anze motie. 
Hij werd unaniem aHr.gcj"lr.l:i(" ;' 
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